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PLE DE L’AJUNTAMENT 

 
 
Sessió Ordinària                                                                     Dijous, 24 de novembre  de 2005 
Acta núm. 13                                                                                                              1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: SR. JOAQUIM BALSERA GARCIA 
 
Regidors/Regidores: SRA. LAURA BARRUFET MIRÓ, SR. JOSÉ  OBISPO VALLECILLOS, 
SRA. ANNA Mª BECERRA PEÑA, SR. MANUEL MANIEGA PRIETO, SR. VICENTE 
NAVARRO SIERRA, SRA. Mª TERESA TORRENTS CANO, SR. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, 
SR, JOSE-Ma. MARTIN QUIÑONES, SRA. Mª BRUGUERS JARDÍ ANGUERA, SRA. Mª. 
CARMEN LEÓN RODRÍGUEZ, SR. DIDAC PESTAÑA RODRIGUEZ, SR. JOSE-ANTONIO 
SÁEZ LÓPEZ, SR. SERGIO ENGLI IZQUIERDO, SR. JAUME GRAU LÓPEZ, SRA. EMMA 
BLANCO ANGUERA, SR. JOSEP Mª. DALMAU NOVELL, SR. F. XAVIER ALAVEDRA i 
AMBRÓS, SR. MARCEL·LÍ REYES I VIDAL, i SR. JUAN ANTONIO HEREDIA HEREDIA. 
 
Funcionaris: 
 
Secretari: Sr. Guillermo de Prada Bengoa 
Cap del Servei de Secretaria:  Sr. Jaume Tutusaus Torrents. 
Interventor : Sr. Gonzalo Bescós Aznar 
 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va reunir el Ple 
de l'Ajuntament el dia vint-i-quatre de novembre de dos mil cinc, en sessió ordinària, primera 
convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-president, concorrent 
els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari general, Sr. Guillermo 
de Prada Bengoa. 
 
El Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, justificadament, no va assistir a la sessió. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley de Bases. 
 
I essent les dinou hores vint minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 

 
1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 

 
Pel que fa a l’Acta núm. 12, corresponent a la sessió extraordinària celebrada el passat dia 16 de 
novembre, es va acordar que s’aprovaria a la propera sessió ordinària que se celebri, atès que el 
poc temps transcorregut entre ambdues sessions ha impedit la seva confecció. 
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PART RESOLUTIVA DEL PLE 

 
 
 

---------- 
Es va absentar momentaneiament de la sessió la Sra. Anna Becerra 

---------- 
 
 

2 - DONAR COMPTE CONTRACTACIÓ LABORAL 
 
Restar assabentat de la contractació, en règim laboral, d’un Conserge de Col·legi (Juan Carlos 
Alcobendas Camuñas), per substituir al conserge del Col·legi Eramprunyà (José Mª Civera Sisó) 
durant totes les seves absències que es produeixin per incapacitat temporal i/o pel gaudiment 
d’hores sindicals que li corresponen com a Delegat sindical del personal laboral de l’Ajuntament, 
des de el 9 de novembre fins el 31 de desembre de 2005, d’acord amb el que preveu el Reglament 
de Personal al servei de les entitats Locals. 
 
 

3 - DONAR COMPTE NOMENAMENTS FUNCIONARIS INTERINS 
 
3.1) - Restar assabentat del nomenament de funcionari interí, mitjançant decret de la Tinença 
d’alcaldia d’Economia i Hisenda, Serveis Generals i Recursos Humans de data 7 de novembre 
d’enguany, del Sr. Juan Luis García García, amb la categoria de Tècnic Mig, per al lloc de Tècnic de 
Participació Ciutadana, des de el dia 1 de novembre de 2005 i fins que es cobreixi definitivament la 
plaça com a funcionari de carrera. 
 

---------- 
 
3.2) - Restar assabentat del nomenament de funcionari interí, mitjançant decret de la Tinença 
d’alcaldia d’Economia i Hisenda, Serveis Generals i Recursos Humans de data 7 de novembre 
d’enguany, del Sr. Antonio Velasco Martínez, amb la categoria de Tècnic Mig, per al lloc de Tècnic 
d’Organització i Formació, des de el dia 1 de novembre de 2005 i fins que es cobreixi 
definitivament la plaça com a funcionari de carrera. 
 
 

4 - DONAR COMPTE CESSAMENT PERSONAL EVENTUAL 
 
Restar assabentat del cessament de personal eventual, mitjançant decret de l’Alcaldia de Gavà de 
data 14 de novembre d’enguany, del Sr. Héctor Sánchez Mira, per al lloc de treball de Suport 
Administratiu al Grup Municipal d’EUiA, a petició del mateix Grup Municipal. Els efectes 
d’aquest cessament seran a partir del dia 15 de novembre de 2005, d’acord amb el que preveu els 
articles 305 del Decret Legislatiu 2(2003 de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
Municipal i de Règim Local de Catalunya. 
 
 

5 - DONAR COMPTE NOMENAMENT PERSONAL EVENTUAL 
 
Restar assabentat del nomenament de personal eventual, mitjançant decret de l’Alcaldia de Gavà 
de data 14 de novembre d’enguany, del Sr. Manuel Romero García, per realitzar les funcions de 
Suport Administratiu al Grup Municipal d’EUiA. Els efectes d’aquest nomenament seran a partir 
del dia 16 de novembre de 2005, d’acord amb el que preveu els articles 305 del Decret Legislatiu 
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2(2003 de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de 
Catalunya. 
 

---------- 
Es va reincorporar a la sessió la Sra. Anna Becerra 

---------- 
 
 

6 - AUTORITZACIÓ COMPTE DE CRÈDITS HIPOTECARIS GTI, S.A. 
 

PRIMER.-AUTORITZAR – de conformitat amb allò que disposa l’art. 54 del Real Decreto 
Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley reguladora 
de las Haciendas Locales i a la vista de l’acord del seu Consell d’Administració de data 17 
d’octubre de 2005 – a l’empresa municipal GAVANENCA DE TERRENYS IMMOBLES, SA 
(GTI, SA)  per a concertar amb el Banco Santander Central Hispano S.A., una operació de 
crèdit hipotecari i línia d’avals i garantir, en el seu cas, les característiques de la qual són les 
següents: 
 
Límit : 14.919.619’07 € 
Objecte : construcció d’edificis que composen la promoció de la Riera de Sant Llorenç. 
Condicions  : les previstes en el Real Decreto 801/2005, de 1 de julio, por el que se aprueba el 
Plan Estatal 2005-2008, para favorecer el acceso de los ciudadanos a la vivienda, així com el 
Decret 255/2005, de 8 de novembre, d’actualització del Plan per al dret a l’habitatge 2004-2007 
(Departament de Medi Ambient de la Generalitat de Catalunya). 
Línia d’avals :  garantir les bestretes dels compradors, tal i com regula la vigent llei de l’habitatge 
amb límit total de 3.729.904’77 €. 
 
SEGON.- FACULTAR  en  allò que calgués i de la manera més àmplia possible, al Sr. Alcalde i, 
si s’escau, al Tinent d’Alcalde d’Economia i Hisenda, Serveis Generals i Recursos Humans, 
Sr.Víctor Carnero López, perquè qualsevol d’ells indistintament puguin portar a terme quants 
actes (materials o jurídics) siguin necessaris per l’execució, desenvolupament, interpretació, 
complementació, subsanació i formalització del que es disposa en el punt anterior.  
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per tretze  (13) vots a favor (12 PSC i 1 
IC-EV-IG), cap en contra i set (7) abstencions (2PPC, 2 EUiA, 2 CiU i 1 ERC), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 

 
---------- 

 
En aquest punt, i desprès de l’explicació del contingut del mateix per part del Sr. 
Víctor Carnero, únicament va demanar la paraula el portaveu d’EUiA, Sr. Jaume 
Grau, per avançar que el vot del grup seria d’abstenció tot i que, va dir, era evident 
que per a la construcció d’habitatges amb protecció oficial era normal que la societat 
demanés crèdits hipotecaris. Tanmateix  no compartien el model de gestió de 
l’empresa municipal, alhora que sentien una gran preocupació pel nivell 
d’endeutament de la societat, cosa que havien fet palès en reiterades ocasions, motius 
aquests pels quals EUiA es decantava per l’abstenció. D’altra banda va dir que volia 
fer una reflexió important sobre aquests crèdits hipotecaris subrogables als futurs 
adquirents dels habitatges, ja que hi havia una pràctica que els preocupava, tot i que 
no sabien si també aquesta es donava en les vendes que feia GTI, S.A., que consistia 
en obligar els adquirents dels habitatges a subrogar-se en els hipoteques subscrites 
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pel promotor, pràctica aquesta que, va dir el Sr. Grau, els Tribunals de Justícia 
havien considerat il·legal atès que la subgració era voluntària i no pas obligatòria.  
 
El Sr. Víctor Carnero digué que, efectivament, l’observació del Sr. Grau era certa. No 
era legal obligar a la subrogació, i així es recollia, en el sentit de que els adquirents 
podien subrogar-se en la hipoteca o pactar una quantia o condicions diferents, bé 
amb la mateixa entitat o bé amb un altra. 

 
 
 

7 - AUTORITZACIÓ COMPTE DE CRÈDIT DE TRESORERIA GTI, S.A. 
 

PRIMER.- AUTORITZAR – de conformitat amb allò que disposa el Real Decreto Legislativo 
2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley reguladora de las 
Haciendas Locales i a la vista de l’acord del seu Consell d’Administració de data 17 d’octubre 
de 2005 – a l’empresa municipal GAVANENCA DE TERRENYS IMMOBLES, SA (GTI, SA) 
per a concertar amb el Banco Santander Central Hispano S.A., una operació de crèdit de 
Tresoreria i garantir, en el seu cas, les característiques de la qual són les següents: 
 
Límit : 12.000.000’00 € 
Termini:  tres anys 
Tipus d’interès: EURIBOR trimestral – 0’07% 
Comissió d’obertura: No n’hi ha 
Comissió d’estudi: No n’hi ha 
Comissió no disposició: No n’hi ha 
 
SEGON.-  FACULTAR ,  en  allò que calgués i de la manera més àmplia posible, al Sr. Alcalde i, 
si s’escau, al Tinent d’Alcalde d’Economia i Hisenda,  Serveis Generals i Recursos Humans, 
Sr.Víctor Carnero López, perquè qualsevol d’ells indistintament puguin portar a terme quants 
actes (materials o jurídics) siguin necessaris per l’execució, desenvolupament, interpretació, 
complementació, subsanació i formalització del que es disposa en el punt anterior.  
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per tretze  (13) vots a favor (12 PSC i 1 
IC-EV-IG), cinc (5) en contra (Srs. Sáez i Engli del PPC, i Sr. Grau i Sra. Blanco d’EUiA I Reyes 
d’ERC), i dues (2) abstencions (2 CiU), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple 
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment- a 
la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 

També aquí, després de l’explicació del ponent, va demanar la paraula el Sr. Grau per 
dir que, tot i que havia de reconèixer que les condicions de l’operació de tresoreria 
eren òptimes, avançava que el vot d’EUiA seria en contra. I això perquè des de feia 
any i mig que no venien compartint la política que, tant l’Ajuntament com els seus 
organismes autònoms i empreses municipals, venien portant en relació a la 
contractació i utilització de les pòlisses de tresoreria. En concret, pel que feia a GTI, 
S.A., des del gener de 2003 fins a abril de 2005, la mitjana de dispossició de fons de 
pòlisses de tresoreria havia estat en 12 milions d’euros, la qual cosa – digué el regidor 
– era si més no estranya en tant en quant durant aquest període s’havia tancat 
l’última obra que havia portat a terme GTI, S.A. (nou Ajuntament i Biblioteca) i no 
s’havien cancel·lat les pòlisses de tresoreria com hagués estat lògic. Semblava, va dir, 
que les pòlisses de tresoreria s’utilitzen com a font de finançament regular de 
l’empresa a mig termini quan son per naturalesa operacions a curt termini (un any).  
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Per tant, per aquesta pràctica i pel estar en contra amb el nivell d’endeutament 
municipal, com ja havia dit, votaria en contra. 
 
El Sr. Reyes, d’ERC, va demanar la paraula per preguntar si aquesta pòlissa de 
tresoreria venia a substituir a les anteriors. 
 
En els mateixos termes que els seus predecessors en l’ús de la paraula va anar la 
intervenció del, en aquesta ocasió, portaveu de fet del PPC, Sr. Sergio Engli, qui, 
d’una banda va interessar-se per si aquesta pòlissa de tresoreria substituïa a les 
anteriors, i, d’altra banda va mostrar un cop més la seva preocupació pel nivell 
d’endeutament, alhora que afirmava no comprendre com feia poc havia estat 
confeccionat i aprovat el pressupost de GTI, S.A. amb una baixa d’un milió i mig 
d’euros perquè, es deia, que hi hauria menys despeses i menys ingressos, i ara es 
demanava una pòlissa no gens menys que amb un import de dotze milions d’euros. 
 
Per la seva part el Sr. Dalmau, pel grup de CiU, va comentar que el tipus d’interès del 
crèdit de tresoreria era immillorable, per termini de tres anys, i que, en ser de 
tresoreria i no pròpiament un crèdit, podia ser utilitzat o no en funció de les 
necessitats de la societat. Per tant no podia votar en contra, per bé que tampoc podia 
fer-lo a favor, decantant-se en conseqüència per l’abstenció. 
 
El debat d’aquest punt va acabar amb la intervenció del ponent, Sr. Víctor Carnero, 
per donar resposta a la pregunta que li havia estat formulada. I així va dir que, com 
era conegut, GTI, S.A. tenia tres crèdits de tresoreria dos dels quals vencien en abril o 
maig de 2006 i no es renovarien. La finalitat d’aquest nou crèdit de tresoreria era 
cobrir els desfases de tresoreria que es podien produir amb motiu de la promoció 
d’habitatges a la Riera  de Sant Llorenç i durant el període de construcció. En 
qualsevol cas, va acabar dient, aquest crèdit de tresoreria no substitueix a cap pòlissa 
anterior, i les dues esmentades abans seran cancel·lades al seu venciment. 
 
 
 

8 - AUTORITZACIÓ COMPTE DE CRÈDIT HIPOTECARI GTI, S.A. 
 

PRIMER.- AUTORITZAR – de conformitat amb allò que disposa l’art. 54 del Real Decreto 
Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley reguladora 
de las Haciendas Locales i a la vista de l’acord del seu Consell d’Administració de data 17 
d’octubre de 2005 – a l’empresa GAVANENCA DE TERRENYS IMMOBLES, SA (GTI, SA)  per 
a concertar amb CAJA MADRID una operació de crèdit hipotecari i garantir, en el seu cas, les 
característiques de la qual són les següents : 
 
Límit : 3.000.000’00 € 
Termini:  15 anys i 2 de carencia 
Tipus d’interès: EURIBOR trimestral  més 0’75 % 
Comissió d’obertura: No n’hi ha 
Comissió d’estudi: No n’hi ha 
Comissió no disposició: No n’hi ha 
 
SEGON.-  FACULTAR ,  en  allò que calgués i de la manera més àmplia posible, al Sr. Alcalde i, 
si s’escau, al Tinent d’Alcalde d’Economia i Hisenda,  Serveis Generals i Recursos Humans, 
Sr.Víctor Carnero López, perquè qualsevol d’ells indistintament puguin portar a terme quants 
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actes (materials o jurídics) siguin necessaris per l’execució, desenvolupament, interpretació, 
complementació, subsanació i formalització del que es disposa en el punt anterior.  

 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per catorze  (14) vots a favor (12 PSC, 
1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i sis (6) abstencions (2PPC, 2 EuiA i 2 CiU), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 

 
---------- 

 
El Sr. Víctor Carnero va explicar el contingut de l’acord l’adopció del qual es 
proposava, per bé que afegint, en relació al text dictaminat en el si de la Comissió 
Informativa, que el llarg termini hipotecari que figurava inicialment quedava 
concretat i fixat en quinze anys, més dos de carència. 
 
El Sr. Dalmau va ser qui tot seguit va demanar l’ús de la paraula, congratulant-se de 
que, després de la seva intervenció en la Comissió Informativa (en la que havia 
insistit en que s’havia de concretar l’esmentat llarg termini, enfront l’opinió del 
Director de Serveis d’Economia i Hisenda, l’actitud del qual a l’esmentada sessió i 
envers una persona que era  regidor - va dir el Sr. Dalmau – volia públicament 
reprovar), ara se li venia a donar la raó en fixar un termini concret de duració del 
crèdit. Era per això que (en lloc de votar en contra) avançava que s’abstindria. 
 
El Sr. Marcel·lí Reyes va insistir també en el dubte del termini del crèdit així com en 
la situació de perplexitat que s’havia produït en el si de la Comissió Informativa, 
afegint que, de no haver estat rectificat aquest extrem, el vot hauria estat negatiu. Ara 
bé. Atès que el termini de duració havia estat concretat, i que ja en el seu dia s’havien 
pronunciat a favor perquè entenien que era una obra necessària i una operació – va 
dir – sense risc (econòmic), el vot seria a favor. 
 
El Sr. Grau es va queixar de que, darrerament i principalment en temes econòmics, 
els expedients que es portaven a la Comissió Informativa i/o al Ple no estaven 
complets, la qual cosa – pensava el Sr. Grau – es podia deure bé a que es volia ocultar 
alguna cosa, o bé que els papers s’elaboraven a l’últim moment, per la qual cosa 
demanava més serietat a l’equip de govern i el compliment dels seus deures enfront 
la resta dels regidors de la Corporació. En concret, i en relació a l’assumpte que 
figurava en aquest punt de l’ordre del dia, va dir el Sr. Grau que ni quan va ser portat 
a dictamen de la Comissió ni encara ahir figurava el termini de duració del crèdit, no 
sent correcte que es fes una modificació sobre la marxa i que no hi hagués temps per 
estudiar una operació important com era aquesta. Era per això que demanava que, si 
no era imprescindible, l’assumpte fos deixat sobre la taula. En cas contrari i tot i que 
-digué el regidor- estaven d’acord amb la construcció de l’aparcament, s’abstindrien. 
 
El Sr. Engli, en línia – va dir – amb el que havia dit el Sr. Grau, es va queixar del que 
havia passat, afegint que no era plausible ni acceptable que s’arribés al Ple i tan sols 
en aquest moment es conegueren totes les condicions del crèdit. Tan mateix, i 
malgrat que conforme a l’art. 55.4 del ROM podien demanar deixar l’assumpte sobre 
la taula, si més no el PPC no ho faria, per bé que demanava una rectificació d’aquesta 
manera de fer les coses. 
 
Finalment, el ponent Sr. Víctor Carnero digué, sobre la qüestió objecte de debat, que 
l’expedient estava en els mateixos termes en que havia passat pel Consell 
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d’Administració de GTI, S.A., afegint que aquesta empresa havia deixat obert el 
termini del crèdit (en qualsevol cas, de llarg termini) amb la finalitat de que es 
poguessin negociar les millors condicions en benefici dels compradors, que eren en 
definitiva els que, en el moment de signar la corresponent escriptura pública, 
podrien subrogar-se en el crèdit o cancel·lar-lo. En tot cas – va dir - ha estat tancat 
un acord i, igual que en el cas dels compradors d’habitatges, seran els adquirents de 
les places d’aparcament els que, conforme al dret que tenen, exerciran l’opció de 
subrogar-se o negociar un crèdit amb altres condicions. Finalment, i en relació als 
expedients que es porten a dictamen de la Comissió Informativa i posteriorment a 
l’aprovació del Ple, va dir que, efectivament, havien de estar complets i en la 
secretaria, i es cuidaria de que fos així. 
 
 

 
9 - RESTAR ASSABENTAT DELS NOMENAMENTS DE DIVERSOS MEMBRES 

DEL CONSELL DE LA CIUTAT 
 

Restar assabentat dels nomenaments com a membres del Consell de la Ciutat, d’acord amb allò 
que disposa l’article 132.2.c) punts 1, 2, 4, 6 i 7 del Reglament Orgànic Municipal, de les 
següents persones: 
 
Representants dels Grups Municipals: 
 
Sra. Bruguers Jardí Anguera (Grup del PSC). 
Sr. Sergi Engli Izquierdo (Grup del PPC). 
Sra. Emma Blanco Anguera (Grup d’EUiA). 
Sr. Xavier Alavedra Ambrós (Grup de CiU). 
Sr. Marcel·lí Reyes Vidal (Grup d’ERC). 
Sr. Juan Antonio Heredia Heredia (Grup d’IC-EV-IG). 
 
Representants dels consells municipals de participació sectorial: 
 
Sra. Marina Campmany Farran (Consell Municipal de Comerç). 
Sr. Andreu Muñoz Blay (Consell Municipal de Medi Ambient). 
Sra. Lorena Díez David (Consell Municipal de la Societat del Coneixement). 
Sra. Rosa Carbó Pitarch (Consell Municipal de la Dona). 
 
Representants de la Federació d’Associacions de Veïns de Gavà: 
 
Sr. Manuel Gómez Reyes 
Sr. Damián Muñoz Morales 
Sr. Damià Muñoz Moreno 
Sr. Rafael del Valle Acosta 
Sr. Josep Tintoré Formosa  
Sra. Isabel Planas Estapé 
Sra. Montserrat Tomás Borrás 
Sra. Josefa Sidón Josa  
Sra. Josefa Bajoz Zafra 
Sra. Mª Carmen Alonso Rodríguez 
 
Ciutadans i ciutadanes per sorteig aleatori: 
 
Sr. Manuel Sánchez Vázquez 
Sra. Carmen Cano Guirao 
Sr. Josep Cardona Cuesta 
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Sra. Julia Rivera García 
Sra. Mª Jesús Contreras del Pino 
Sr. Antoni Díaz Ros 
Sr. Manuel Moruno Hinojosa  
Sr. Segundo Rodríguez Adalid 
Sra. Elisabet Pascual Moya 
Sr. Pablo Jesús Navarro Espinar  
 
En representació de les entitats escollides aleatòriament: 
 
Sra. Mª Carmen Monteagudo Sebastià (Associació Amics del Museu de Gavà). 
Sra. Ana Julia Soler Román (Associació d’Esclerosi Múltiple del Baix Llobregat) 
Sr. Santiago López Adán (Club de Futbol Sala Gavà) 
Sra. Pilar Gràcia Macanàs (AMPA IES El Calamot) 
Sr. Fco. Javier Esteban Martín (Club de Basquet Gavà) 
Sr. Carlos Javier Huerta Fernández (Casa de Nicaragua del Baix Llobregat Sud) 
Sra. Maite Casellas Salietti (Amics de la Dansa de Gavà) 
Sr. Diego Caparrós Asuar (Unió de Botiguers de Gavà) 
Sr. Fernando Peña González Piñeiro(Associació de Veïns Gavà Mar) 
Sra. Mª Rosa Ferran Moragues (Associació Clara Campoamor de Gavà) 
 

---------- 
 

En arribar a aquest punt de l’ordre del dia el Sr. Alcalde va dir que, si no hi havia cap 
inconvenient i atès que els punts 9, 10 i 11 tenien una connexió (anaven referits a la 
composició del Consell de la Ciutat), la presentació i el debat seria en principi 
conjunt, sens perjudici de que les intervencions evidentment podien anar referides a 
qualsevol d’aquests punts i que la votació dels punts 10 i 11 es faria separada, mentre 
que el punt 9 no seria objecte de votació ja que només es tractava de que el Ple 
quedés assabentat del nomenament de diversos membres del Consell. 
 
Feta aquesta observació de procediment, el Sr. Alcalde va donar la paraula a la Sra. 
Laura Barrufet per tal de que fes l’exposició del contingut i la finalitat d’aquest tres 
punts de l’ordre del dia. 
 
La Sra. Barrufet va dir que a través dels  punts 9, 10 i 11 de l’ordre del dia, portava a 
la sessió plenària la composició del Consell de la Ciutat, d’acord amb el que 
disposava l’article  132 del ROM, Consell de la Ciutat que era el màxim òrgan 
consultiu de participació de l’Ajuntament de Gavà. Després d’esmentar altres formes 
de participació (les audiències públiques, el Síndic de Greuges, els drets participatius 
de la ciutadania, com ara el dret a presentar precs per part de les entitats en aquest 
Ple, els consells sectorials, etc), va dir que el Consell de la Ciutat responia a un nou 
concepte de govern per a Gavà, amb la convicció que és necessari potenciar la 
corresponsabilitat entre la ciutadania, la societat organitzada i l’Ajuntament de Gavà 
en els grans temes de ciutat. El Consell de la Ciutat  - va dir - neix amb la convicció 
compartida àmpliament pels membres d’aquest Ple que cal reconèixer encara més el 
paper vital de les associacions, de les aportacions de la  ciutadania organitzada i de la 
ciutadania a nivell individual; el valor del diàleg, la confrontació d’idees i el profit 
col·lectiu que representa saber treballar plegats per uns objectius compartits. És a dir, 
de governar amb la participació ciutadana. 
 
Desprès de recordar quines eren les funcions que podrà desenvolupar, va dir que la 
composició que portaven al Ple era fruit d’una visió plural que el mateix ROM 
garantia, amb el convenciment de que el Consell de la Ciutat havia de basar-se en la 
legitimitat i en la representativitat. Un espai de participació – va dir - àgil, modern i 
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plural.  Era per això que es sotmetia a l’assabentat i al nomenament de 60 persones 
que representaven els principals sectors socials, polítics i civils de Gavà. Persones i 
entitats representatives, però també persones i entitats que havien estat escollides  
aleatòriament, la qual cosa havia permès que 20 de les 60 persones d’aquest Consell, 
el 33%,  en formessin  part gràcies a un procés participatiu totalment obert i 
àmpliament difós. Tot plegat feia  que el Consell de la Ciutat fos un reflex, força 
aproximat, de la realitat plural de Gavà. Hi és representat – va dir - el món de 
l’economia, l’àmbit laboral; el de la cultura, el de l’acció social, el de l’esport; el teixit 
veïnal, els barris, l’educació; el comerç i l’empresa; la solidaritat; els grups polítics 
municipals; l’agricultura, l’ajuda mútua; l’art i la música. Persones de diferents edats 
i condicions; dels diferents barris de Gavà.  
 
Va subratllar una dada, al seu parer, molt bona: 29 de les 60 de les persones del que 
serà el màxim òrgan de participació ciutadana eren dones, pràcticament la meitat 
dels seus membres, cosa que havia estat possible pels mecanismes de paritat 
introduïts pel Reglament Orgànic Municipal, però també per l’esforç de la 
representació paritària de la Federació de l’Associació de Veïns i per la major 
presencia de les dones en molts àmbits socials, especialment l’associatiu. Una dada, 
va insistir, molt positiva i que reflecteix que aquesta societat avança cap a la igualtat 
d’oportunitats.  
 
Es va referir també a la participació ciutadana com un valor modern, diferencial i 
real de les polítiques públiques, és a dir, el que es coneix com a democràcia 
participativa, i al Consell de Ciutat com un mitjà per aconseguir aquesta idea de 
democràcia. Aquest govern municipal – va dir - està convençut que  en aquest 
Consell hi haurà un debat plural i obert, enriquidor. Que contribuirà a millorar les 
polítiques públiques de l’Ajuntament de Gavà. Que farà pedagogia democràtica. I 
per a fer-ho realitat, ha resultat clau la complicitat de les persones que el composaran 
amb la seva ciutat. La seva complicitat amb Gavà., aprofitant aquesta oportunitat per 
agrair públicament a cadascun i cadascuna d’aquests  bons ciutadans i bones 
ciutadanes de Gavà el seu compromís a favor de construir, entre totes i tots, una 
ciutat millor.  
 
Acabada la intervenció de la ponent, va demanar la paraula el Sr. Dalmau qui va dir 
que CiU donava l’enhorabona a tots els membres del Consell de la Ciutat que havien 
esmentat la Sra. Barrufet, atès que, a banda de conèixer a la majoria dels mateixos, 
creia que farien una bona tasca i representarien mol bé els interessos de la ciutat. Els 
va animar a treballar per Gavà, alhora que deia que treballant per Gavà treballaven 
en benefici de tots. 
 
A continuació va intervenir la regidora Sra. Emma Blanco qui, abans de exposar la 
posició d’EUiA envers les propostes de nomenaments que es formulaven, va 
preguntar sobre quins havien estat els criteris utilitzats a l’hora de fer les propostes 
de nomenaments de representants en el Consell de la Ciutat de les institucions, 
entitats i/o col·lectius de ciutadans i ciutadanes, i de les persones d’especial 
rellevància (per què aquestes persones i no unes altres), així com també quin havia 
estat el criteri per proposar al Sr. Jaume Conejero com a Vice-president del Consell 
(igualment, per què aquesta persona i no una altra).  
 
La Sra. Laura Barrufet va respondre que, pel que feia als nomenaments de 
representants en el Consell de la Ciutat de les institucions, entitats i/o col·lectius de 
ciutadans i ciutadanes, i de les persones d’especial rellevància, el criteri seguit havia 
estat el d’intentar la màxima pluralitat i, alhora, donar oportunitat també a que hi 
fossin presents representants d’institucions que no s’havien apuntat a la llista  per a 
participar en la designació mitjançant sorteig i que, tanmateix, era interessant que hi 
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fossin, com ara els sindicats majoritaris CCOO i UGT. Per tant obtenir una 
representació plural de cara a que els treballs i debats ofereixen visions amb diferents 
vessants. D’altra banda i pel que feia quin havia estat el criteri per proposar al Vice-
president, la Sra. Barrufet va dir que el Vice-president solament podia ser un 
representant de les institucions i entitats integrades en el Consell, no dels designats 
per sorteig sino dels que elegeix el Ple, i el Sr. Conejero, si bé era cert que havia estat 
regidor d’aquest Ajuntament, encara ho era més que tenia un bon bagatge i una forta 
implantació – des de sempre i a través del món del handbol – en el teixit associatiu 
de la Ciutat, i fins i tot nivell català com a president que havia estat de la Federació 
Catalana de Hanbol. Per tant – va dir la regidora – podia fer un gran paper dintre i 
de cara a la projecció externa de la ciutat.  
 
Arribats a aquest punt el Sr. Alcalde va voler intervenir atès que, va dir, la proposta 
anava signada per l’Alcalde, i en aquesta linia va assenyalar que el criteri que havia 
seguit no era altre que proposar tot un ventall de persones que, nascuts a Gavà o 
vinguts de fora, tenien un reconegut prestigi assolit en el seu treball a Gavà, sense 
que en cap moment i a ningú li hagués demanat la seva filiació política. Tot seguit va 
passar revista i va comentar ràpidament els mèrits de tots i cadascú dels membres 
nomenats en representació de les institucions ciutadanes i tambè d’aquestes, passant 
també a glosar els mèrits dels ciutadans i ciutadanes d’especial representació i 
rellevància, acabant dient que en definitiva en el Consell el que es feia era posar en 
pràctica el que en el seu moment ja havia manifestat l’equip de govern (PSC i IC), és 
a dir, fer una democràcia participativa posant les eines per tal que tothom pugui 
treballar i participar. I pel que feia al Sr. Conejero com a Vice-president del Consell, 
va dir que si anaven pel tema de la seva pertinença al PSC (creia que, efectivament, 
seguia sent del partit i amb molt de gust per part del PSC) no anaven bé, ja que la 
proposta es formulava en funció  de que pensava que era una persona capacitada per 
desenvolupar la funció. En definitiva, digué, aquests eren els criteris que havien 
seguit: Invitar a gent de prestigi a treballar, a compartir el seu temps lliure, en 
benefici de la ciutat. 
 
Tot seguit va demanar la paraula la Sra. Emma Blanco per dir que era del tot punt 
lògic demanar quins havien estat els criteris que s’havien utilitzat de cara a formular 
les propostes de nomenament, ja que s’havien de votar, i, encara més, quan a 
diferencia del que havia estat en altres ocasions (per exemple quan es nomenava els 
membres de la llavors Comissió de Greuges) no hi havia hagut un diàleg o 
comunicació prèvia amb els diferents grups municipals. En Gavà – va dir – hi ha 
moltes persones i institucions que treballen i tenen prestigi i que podrien haver estat 
proposades, i per tant calia o es podia preguntar per què es proposaven aquestes i no 
altres. I igualment succeïa amb el Vice-president. A part de que no anaven per la 
qüestió de que fos del PSC i de que mantenien una interpretació diferent del que 
deia el ROM sobre en qui havia de recaure el nomenament de Vice-President, calia 
preguntar per què es proposava a aquesta persona i no a una altra, qualificant el 
procés seguit de gens correcte ja que inicialment el Sr. Conejero havia estat elegit per 
sorteig i, posteriorment, el dia 14 de novembre dimitia, precisament el mateix dia en 
que es proposava el seu nomenament com a representant de les institucions i/o 
col·lectius de ciutadans i ciutadanes, la qual cosa feia possible el seu nomenament 
com a Vice-president. Es a dir, semblava tot com a fet a mida. Per tant i en definitiva, 
res havia de dir respecte al punt nou, que els semblava bé. Altrament, en relació als 
punts deu i onze, tot i que desitjaven que després d’un any de l’aprovació del ROM 
es posés en marxa el Consell de la Ciutat, i tot i que de cap manera estaven en contra 
de les persones i institucions que es proposaven, el cert era que la proposta venia de 
l’Alcalde i sense un diàleg previ, per la qual cosa no podien votar a favor.   
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En el torn d’ERC el Sr. Marcel·lí Reyes va començar dient que ja en el procés 
d’aprovació del ROM havien tingut dubtes sobre aquest organisme perquè pensaven  
que era – va dir – un ens essencialment corporatiu i senatorial, cosa que ara, en veure 
la llista de membres i la proposta sobre el nomenament de vice-president, ho 
ratificaven. Es sembla, va dir també, a la gent que va al Parlament Europeu. Dit això 
va afegir que només volia comentar un parell de coses, sense voler en cap cas entrar 
en els noms  de les persones proposades. En primer lloc, i en relació a una referència 
que la Sra. Barrufet havia fet a que el 33 % dels membres del Consell en formaven 
part gràcies a un procés participatiu, va dir que a aquest argument se li podia donar 
la volta, i si el 33 per cent havia estat escollit per sorteig això volia dir que el 67 % 
restant ho havia estat digitalment. I en segon lloc es va referir a que, veient la forma 
com s’havia portat el procés i el resultat de la inscripció per al nomenament de 
ciutadans i ciutadanes i institucions escollides aleatòriament, es semblava als circs on 
els trapezistes treballaven amb ret, és a dir, sense assumir cap risc. A Gavà – va dir -  
hi ha també moltes xarxes, tot i que té ja prop de 45.000 habitants tothom es coneix, 
i veient la composició del Consell  es pot saber fàcilment quin serà el resultat dels 
debats i les votacions en el si d’aquest consell. Per acabar, i després d’avançar el seu 
vot d’abstenció, també va parlar, com havia fet la regidora que li havia precedit en 
l’ús de la paraula, de que l’equip de govern havia trigat tot un any en la posar en 
marxa del Consell, cosa que va atribuir – en to un tant distès – no solament a que 
estaven pensant en qui presidiria o “vicepresidiria” el Consell, sinó també en que el 
tema en que debutaria serà el del Pla de Ponent.  
 
El següent regidor en intervenir va ser el Sr. Heredia per, d’entrada, felicitar als 
homes i dones escollits, uns per sorteig i prèvia i voluntària inscripció, uns altres 
nomenats o designats de conformitat amb els criteris que en el ROM figuraven, 
ROM en l’elaboració del qual tots els grups havien participat i que havia estat 
aprovat per tots, tret d’ERC que finalment es va decantar per abstenir-se. 
L’important era que el Consell estava  nomenat i devia començar a funcionar, i 
posteriorment ja es veuria si el seu funcionament estava marcat o no per una 
tendència política, tot i que la seva composició  - va dir el Sr. Heredia – la veia força 
plural. Va defensar el dret del Alcalde a proposar al Sr. Conejero (militant del PSC) 
com a Vice-president del Consell, recordant el recent nomenament del Síndic de 
Greuges (que va recaure en un antic regidor de CIU), sens perjudici de que després el 
Consell li exigeixi transparència i rigor en la seva actuació. 
 
Novament va intervenir el Sr. Alcalde dient que solament estava d’acord amb la Sra. 
Blanco en que a Gavà hi havia d’altres persones i entitats amb capacitat i mèrits per 
formar part del Consell. El que succeïa era que com Alcalde havia de fer una 
proposta i l’havia fet, i havia explicat àmpliament els criters que havia seguit, com era 
que el Consell reflectís la pluralitat d’edats, treballs, sectors, sensibilitats polítiques 
que es donaven en la nostra ciutat. En absolut s’havia guiat per criteris d’afiliació 
política, sinó pensant que es tractés de persones que estimessin la ciutat, com li 
constava que la estimaven els proposats. D’altra banda va dir que li semblava com 
que, a determinats grups de l’oposició, li sabés greu que l’equip de govern complís els 
compromisos que van signar i fer públics els dos grups, en ordre a millorar els 
mecanismes de participació ciutadana. I en aquest sentit els va demanar que 
practiquessin la teoria roussoniana de pensar en que l’home en principi és bo per 
naturalesa, i per tant que, deixant de banda “polítiques preventives”, deixessin que el 
Consell comencés a treballar. Som – va dir – el segon municipi que té Consell de 
Ciutat (el primer és el de la capital) i crec que es tracta d’una formula progressista de 
participació ciutadana. No tinguem judicis previs i deixem que funcioni, sens 
perjudici, això si, de que alhora de votar cadascú voti el que consideri que ha de 
votar.  
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Quan s’anava a passar a les votacions va demanar la paraula el Sr. Dalmau ja que, 
digué, en un primer moment havia pensat en que només es tractava del punt 9, 
donant-se posteriorment compte de que els punts 9, 10 i 11 es tractaven en conjunt. 
Llavors, ja s’havia pronunciat sobre el primer d’ells, i ara volia pronunciar-se sobre 
els altres dos. Ara bé. Solament volia afegir que votarien a favor dels dos punts – 10 i 
11 – que es sotmetrien a votació. I a més a més ho farien sense tenir cap tinença 
d’alcaldia ni regidoria, sinó estant en la pura i dura oposició. I és que si així ho feien 
no era per altra cosa que per sentit comú, ja que el Consell només era un òrgan 
consultiu, que debatria, discutiria, proposaria, però en definitiva seria a aquest Ple de 
l’Ajuntament on arribarien les seves propostes i qui, en definitiva, adoptaria la 
decisió final. La composició del Consell era amplia i plural, formada per persones 
molt vàlides, i al Sr. Conejero, proposat com a Vice-president, el coneixia des de feia 
molt de temps i havia estat en molts llocs i tenia una mentalitat també àmplia i com 
a gavanenc disposat a treballar per Gavà.  
 
També va demanar la paraula el regidor del PPC Sr. Engli, atès que – va dir – tots els 
grups municipals havien intervingut. I simplement per fer dos comentaris que li 
suggerien les llistes que es proposaven de cara a la composició del Consell de la 
Ciutat. Un primer en el sentit de que, com deia el seu avi, si un s’envolta sempre 
d’amics, la vida li semblarà  sempre de color rosa. Afegint seguidament un altre 
refrany, aquest d’origen xinès, que diu que el que importa no és si el gat es blanc o 
negre, sinó si caça ratolins. En qualsevol cas, espero – digué finalment el Sr. Engli – 
que el Consell comenci a marxar i serveixi per allò a que ha de servir.  
 
I també ho va fer el Sr. Grau per matisar,  i alhora comentar, alguna cosa que s’havia 
dit. I així va recordar que s’havia al·ludit  a que en el seu dia havia hagut un ampli 
consens a l’hora d’aprovar el ROM, però va afegir que això no volia dir que 
haguessin estat al per cent d’acord amb el contingut del ROM, ni tampoc en la forma 
d’aplicar-lo en determinats casos, com ara succeïa. No es de rebut – va venir a dir -  
que, en un òrgan com el Consell de la Ciutat, que havia de ser l òrgan superior de 
participació com s’havia dit, un terç si més no dels seus membres ho siguin a 
proposta i criteri únicament de l’Alcaldia i sense un mínim debat i consens. Com 
tampoc ho era que, com a Vice-president, es proposés a una persona amb llarga 
militància política i que, durant el temps en que havia coincidit amb ell com a 
regidor, s’havia destacat per una certa bel·ligerància política, i – va dir – excessos a 
l’hora de contestar a aquest portaveu, per la qual cosa no el consideraven com a 
massa adequat per a aquest càrrec, càrrec que havia de tenir un cert caràcter polític-
institucional i necessàriament dotat  d’una mínima neutralitat. D’altra banda, el 
portaveu d’EUiA va agrair al Sr. Heredia la claredat de la seva intervenció, en el sentit 
de que després d’escoltar-lo ja sabien si més no un dels criteris  que s’havia utilitzar 
per a la designació del Vice-president, és a dir, feien  aquesta proposta de 
nomenament perquè l’equip de govern en tenia dret segons el ROM i un mica com a 
compensació del nomenament anterior de Síndic de Greuges que havia recaigut en 
una persona d’altre partit. Ara bé. Era preocupant, va dir el Sr. Grau, que una part de 
l’equip de govern no sabés si els proposats eren millors o pitjors (tots – va dir - 
mereixien el seu respecte, i ningú sobrava, en tot cas faltava). Li preocupava que una 
part de l’equip de govern no sabés si els criteris utilitzats per fer les propostes eren 
bons o dolents, simplement els acceptava.    
 
Va tancar el debat el Sr. Alcalde insistint en que el ROM establia que era el Alcalde 
qui havia de presentar al Ple unes propostes, i que això era el que havia fet, donar 
compliment al reglament. I que esperava que, efectivament, les persones proposades 
fossin amics i amigues, però no en el sentit que es desprenia de la intervenció del 
representant del PPC,  sinó en el sentit d’amics de Gavà, persones disposades a 
treballar en favor de la ciutat. 
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10 - NOMENAMENT DE DIVERSOS MEMBRES DEL 
CONSELL DE LA CIUTAT 

 
Nomenar, d’acord amb l’article 132.2.c) punts 3 i 5 del Reglament Orgànic Municipal i a 
proposta de l’alcalde, els membres del Consell de la Ciutat que ho seran per la seva especial 
representació i rellevància, o en representació de les institucions, entitats i/o col·lectius de 
ciutadans i ciutadanes, condició que recau en les següents persones: 
 
Representants de les institucions, entitats i/o col·lectius de ciutadans i ciutadanes: 
 
Sra. Libertad Carrascal Fernández (Sindicat UGT) 
Sr. Enric Querol Marimón (PIMEC) 
Sr. Germán Agustí Sanchís (APAMM) 
Sr. Jaume Conejero Romagosa (Club Handbol Gavà) 
Sr. Juan Ródenas Villena (Club Futbol Gavà) 
Sra. Isabel Fernández Fernández (Sindicat CCOO) 
Sra. Olga Socias Pérez (Companyia Alexia) 
Sr. Isidre Olivella Molins (Coral La Igualtat) 
Sra. Dolors Ruiz Falero (Federació d’AMPAS) 
Sra. Immaculada Manzanerab Mogino (Amics del Ball) 
 
Persones d’especial representació i rellevància: 
 
Sr. Josep Emilio Royo Torras 
Sra. Isabel Pugés Rodríguez 
Sr. Francisco Valle Rodríguez 
Sr. Xavier Sentís Bonich 
Sra. Enriqueta Pomares Martínez 
Sra. Bolivia Elizabeth López Trujillo 
Sra. Immaculada Costa Amat 
Sra. Rosa Maria Marrugat Querol 
Sr. Salvador Bernadó Súria 
Sr. Bader Bourbah Bourbah   

 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per disset  (17) vots a favor (12 PSC, 2 
PPC, 2 CiU i 1 IC-EV-IG), cap en contra i tres (3) abstencions (2 EUiA i 1 ERC), donant-se per 
tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 

 
 
 

11 - DESIGNACIÓ DEL VICEPRESIDENT DEL CONSELL DE LA CIUTAT 
 
Designar, d’acord amb l’apartat 2.b) de l’article 132 del Reglament Orgànic Municipal, el sr. 
Jaume Conejero Romagosa , membre del Consell en representació del Club Handbol Gavà, com 
a vicepresident del Consell de la Ciutat . 
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per quinze  (15) vots a favor (12 PSC, 2 
CiU i 1 IC-EV-IG), dos (2) en contra (Srs. Grau i Sra. Blanco d’EUiA), i tres (3) abstencions (2 
PPC i 1 ERC), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que 
negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum 
que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las 
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Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova 
el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 
 

 
PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ 

DELS ÒRGANS DE GOVERN 
 

 
 

PRECS I PREGUNTES 
 
 

En el torn de Precs i Preguntes, el Sr. Alcalde va dir, en primer lloc, que hi havia una pregunta 
formulada durant la passada sessió ordinària que encara restava per contestar, pregunta 
formulada pel Sr. Grau,  qui havia demanat que s’expliqués en quin tipus d’accions concretes – 
com ara les adquisicions de productes que fa l’Ajuntament – s’havia traduït fins ara, o s’anava a 
traduir en el futur, l’adhesió de l’Ajuntament a les campanyes  en favor del comerç  i consum  
de productes forestals certificats impulsats per algunes ONG, campanyes, que – havia dit el 
regidor d’EUiA - tenen com a finalitat  protegir i preservar determinats ecosistemes i habitats, 
especialment tropicals. 
 
En relació a aquesta pregunta, el Sr. Víctor Caernero va respondre que l'Ajuntament de Gavà, 
en sessió plenària del 22 de juliol de 2004, havia aprovat una declaració política sobre les 
campanyes a favor del comerç i consum de productes certificats impulsats per algunes ONG’s, i 
en la qual manifestava el seu acord amb els principis que contenen aquestes campanyes i la 
voluntat de buscar fórmules per a adherir-se a aquests compromisos. Conseqüència d'això – va 
dir el Sr. Carnero - s'ha elaborat un document que formula un Pla d'Acció, en el qual estan 
recollides les actuacions que l'Ajuntament pensa portar a terme a curt i mig termini, algunes de 
les quals ja s'estan executant. El Pla d'Acció es desenvolupa a tres nivells: 1. El primer nivell, en 
actuacions directes cap als proveïdors de mobiliari d'oficina i subministradors de fustes. 2. El 
segon nivell, la incorporació d'un nou criteri de valoració en els Plecs de condicions per a les 
adjudicacions d'obres, donant major puntuació a les empreses constructores que incloguin 
fustes certificades en l'execució d'obres, edificis i habitatges públics. 3. El tercer nivell, a 
difondre a través dels mitjans de comunicació municipal, escrits i audiovisuals, programes 
dirigits als ciutadans que permetin, com consumidors, adquirir articles forestals que 
procedeixin de boscos gestionats adequadament. L'objectiu que es vol aconseguir en el primer 
nivell, per a abans del 31 de desembre d'aquest any, és – va seguir dient el Tinent d’Alcalde - 
que els proveïdors habituals responguin a un qüestionari en el qual quedi reflectit com és el seu 
estatus en relació a la certificació forestal. Per a desenvolupar aquest primer objectiu: 1)S'ha 
enviat cartes dirigides als proveïdors habituals de mobiliari d'oficina i fustes en general, 
informant-los de la política municipal de compra responsable de productes forestals i 
demanant-los la seva col·laboració, perquè ens informin del seu estatus en la certificació 
forestal. S'han enviat cartes a 8 empreses, des de fabricants fins a distribuïdors i ja hem rebut 
resposta de dosde ells: PERMASA i BURO ESPAI. 2) També se'ls oferix la possibilitat d'ajudar-
los a emplenar el qüestionari del seu estatus, realitzant sessions formatives per personal 
especialitzat d'ADENA. Una vegada l'Ajuntament conegui l'origen de la matèria primera 
(fustes), es classificarà la seva procedència dintre d'una de les següents categories: 1 . Font 
certificada per un sistema creïble 2 . Font en progrés cap a una certificació 3 . Font legal 4 . 
Material reciclat 5 . Font no desitjable. I finalment dintre d'aquest primer nivell, crear una base 
de dades amb els proveïdors requerits per a realitzar un seguiment efectiu del compromís de 
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compra responsable. L'objectiu que es vol aconseguir amb el segon nivell, és informar als 
contractistes que l'Ajuntament inclourà en els plecs de prescripcions tècniques, millores en la 
puntuació, quan la fusta sigui certificada per la FSC (Consell d'Administració Forestal) o 
certificats similars creïbles. Per a desenvolupar aquest segon nivell, 1) S'inclourà, sempre que 
sigui possible, en els plecs de prescripcions tècniques, que la fusta ha de ser certificada d'acord a 
les regles de FSC (Consell d'Administració Forestal) o amb les regles d'un sistema equivalent 
que compleixi els requisits mínims de credibilitat. 2) Incloure dintre dels criteris de valoració 
en els concursos d'obres, la utilització de fustes certificades o amb sistemes similars a la 
certificació pel FSC. 3) També s'estudiarà la forma de prescriure requeriments tècnics com per 
exemple, aspectes estètics, resistència, durabilitat, en lloc de nomenar espècies concretes. 4) 
Promoure l'ús d'espècies de fusta poc conegudes, capaces d'oferir unes qualitats similars o fins i 
tot millors que moltes de les quals habitualment s'utilitzen. 5) Informar als contractistes de la 
política de l'Ajuntament sobre les fustes certificades i ajudar-los, lliurant-los un llistat 
d'empreses que venen fustes FSC (certificades) o dirigir-los a les empreses del WWF- Grup 
2000 o a les bases de dades de productes certificats a través d'Internet. L'objectiu que es vol 
aconseguir amb el tercer nivell, per a abans del 31 de desembre d'aquest any, és publicar en la 
premsa escrita municipal, un article de conscienciació a la ciutadania de Gavà, com 
consumidors de fusta, perquè estiguin informats de les accions que està desenvolupant ADENA 
i l'Ajuntament. Per a desenvolupar aquest tercer nivell es: 1) Publicarà un article en la premsa 
municipal amb el suport editorial d'ADENA, informant als ciutadans com consumidors de 
productes forestals, que realitzin una compra responsable. 2) Preparar una xerrada informativa 
amb personal tècnic especialitzat dirigit a la ciutadania de Gavà que tracti sobre aquests temes, 
estudiant la possibilitat de fer-lo a través de Gavà Televisió o Ràdio Sellarés. També es donarà la 
màxima difusió a aquest acte que estem celebrant. Per a finalitzar, l'Ajuntament de Gavà en el 
mes d'agost d'aquest any, va signar el document de compromís per a ser membre de WWF-
Grup 2000 . Vull manifestar públicament en aquest acte, que l'Ajuntament donarà suport 
activament la certificació forestal FSC, si bé el nostre ritme d'aplicació i extensió vindrà 
determinat a la vista de factors econòmics o altres circumstàncies, precisant la informació i 
col·laboració de WWF/Adena per a aplicar de forma eficient la política de compra responsable 
de productes forestals.  
 
El  Sr. Grau, en la breu i nova intervenció que va ser demanada i atorgada pel Sr. Alcalde va dir, 
primer, que agraïa la resposta; segon, va demanar una còpia de la mateixa per poder veure-la 
aviat i amb més detall; i en tercer lloc, que no li feia dol, quan – com en aquesta ocasió - 
coincideixen plenament amb les propostes de l’equip de govern, donar-li la raó i felicitar-lo. 
Ara, va dir finalment, calia esperar com es portava a terme totes aquestes mesures, i va recordar 
que tot que i que totes aquestes mesures les proposava ara l’equip de govern, el seu origen 
estava en una Declaració Política aprovada pel Ple, però inicialment basada en una iniciativa 
d’EUiA. 
  
Tot seguit es va procedir a contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit presentat 
més de vint i quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents regidors o grups 
amb municipals. Per tant, tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions 
formulades i de les corresponents respostes. 
 
El primer Grup Municipal a qui el Sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el Grup Popular.  
 
Efectivament, el regidor d'aquest grup Sr. José Antonio Sáez  va exposar que, dintre del Pla de 
millora de barris 2005-2007 previst per l'Equip de Govern per a la nostra ciutat i consistent en 



 16

20 actuacions en diferents punts de la nostra ciutat, no es contemplava cap acció de millora o 
reforma dels patis interiors entre blocs de cases, el manteniment dels quals estigui a càrrec de 
l'Ajuntament. Com sigui que diversos propietaris d'immobles – va dir el regidor - s'han dirigit 
preguntant si es tenia previst algun tipus d'intervenció, el Grup del Partit Popular de Gavà 
formulava un prec a l'Equip de Govern, en el sentit de que inclogui dintre de les actuacions 
previstes en el Pla de millora de barris 2005-20007, la realització de millores en els patis interiors 
consistents en: renovació d'enjardinat, zones infantils, supressió de barreres arquitectòniques, 
rampes d'accés etc. I en el supòsit de estar previst algun tipus d'actuació: Quan s’iniciarà i en 
que va a consistir?     
 
Per part de l'Equip de Govern va contestar  el Sr. José Obispo  dient que el Pla de Millora de 
Barris a que feia referència eera una primera fase d’un pla més ambiciós que – va dir - ha 
d’incidir en altres actuacions dins de la ciutat, entre las que, de ben segur, hi entraran moltes de 
les que vostès plantegen. Tot dependrà de les prioritats i de la disponibilitat econòmica del 
moment. 
 
En un segon prec el PP, mitjançant en aquest cas el Sr. Engli, va exposar que a principis 
d’aquest mes es va publicar en un diari de màxima tirada a Catalunya una carta d’una veïna de 
Gavà Mar, on s’exposaven uns fets escatològics sobre situacions que es poden viure en concret 
en el Passeig Marítim amb l’Avinguda del Mar. La senyora es queixava – va dir el regidor - de la 
manca de Guardia Urbana a la zona durant aquesta època, tal i com sempre ha reclamat aquest 
Grup Municipal. Per aquest motiu preguntava: 1.-Té constància l’Equip de Govern de que 
s’estigui produint aquesta situació?. 2.-  S’han pres mesures adients per comprovar les 
informacions ara presentades, i actuar en conseqüència per a que no tornin a produir-se? No 
tenim un departament de Premsa per respondre a aquest tipus d’escrits?. 3.- Per a quan un 
increment de la dotació de policia local a la zona?. 
 
Va contestar el mateix Tinent d’Alcalde Sr. Obispo dient: 1º La Policia Municipal no ha rebut 
cap trucada o queixa veïnal al respecte. 2º No obstant, i vist la noticia que ha sortit en premsa 
es va fer un seguiment els dies posteriors i no es va detectar cap comportament incorrecte. 3º 
La presencia policial en la zona es la habitual, com a qualsevol barri de Gavà durant la major 
part de l’any. Al contrari, a l’estiu i donat, la major afluència de visitants, s’incrementa la 
dotació policial significativament respecte a la resta de la població. A mes i en virtut de les 
converses mantingudes  amb la Delegació de Govern – digué finalment - s’ha incrementat la 
presencia policial del Cuerpo Nacional de Policia en la zona a partir del 1 de novembre, degut a 
una major disponibilitat d'efectius per la implantació dels Mossos en la ciutat de Barcelona. 
 
Novament el mateix Sr. Engli, en representació de l’esmentat grup municipal i passant a una 
altra pregunta, va exposar que havien pogut llegir en El Brugués que el carrer Fortià Casanovas 
es pavimentarà en els propers dies (donat que està previst fer-ho durant l’any 2005) i a dia 
d’avui – va dir - encara no s’ha informat als veïns i veïnes d’aquest extrem. Tenint en compte 
que aquest carrer és un dels accessos principals de la vila, preguntava: 1.- Quan pensa l’Equip 
de Govern informar d’aquestes obres?. 2.- Sempre s’avisa amb aquesta premura d’obres 
d’aquest tipus? . 3.- Han tingut en compte que si no es pot accedir en aquest carrer tot el casc 
antic es veurà afectat, sabent a més la situació de la Rambla?  
             
Va contestar aquesta pregunta també el Sr. Obispo dient: 1. L’equip de govern informarà els 
veïns i les veïnes del calendari d’obres previst per a aquesta actuació amb el temps suficient, ja 
que encara que és una actuació iniciada durant l’exercici pressupostari de 2005, la seva execució 
tindrà lloc durant el primer trimestre del 2006. 2. L’equip de govern comunica, habitualment, 



 17

als veïns i les veïnes d’un carrer l’inici i el calendari d’execució de les obres de pavimentació 
amb el temps suficient per tal que programin les seves necessitats d’ús de la via pública amb la 
màxima fiabilitat possible. 3. L’equip de govern és conscient de les afectacions que suposa la 
pavimentació d’aquest carrer, de forma que els equips de via pública, conjuntament amb la 
policia local, establirà els mecanismes necessaris per donar la resposta adequada a les necessitats 
d’accés i circulació de vehicles a aquesta zona de la ciutat. 
  
Per part del PPC novament va intervenir el Sr. Sáez dient que en Junta de Portaveus del passat 
dia 14 es va informar sobre el Pla de millora de barris 2005-2007, consistent en 20 actuacions en 
diferents punts de la nostra ciutat que, l'Equip de Govern, té previst portar a terme. Com que, 
en l’esmentat projecte, no es contempla cap treball de reforma integral i millora en el parc de la 
Torre Lluch, el Grup del Partit Popular de Gavà formulava la pregunta següent: Per quin motiu 
no s'ha inclòs en l’esmentat pla d'actuació, la reforma i millora de la Torre Lluch, del nostre 
municipi?. En el supòsit de estar previst algun tipus d'actuació, Quan s’iniciarà i en que va a 
consistir? . 
 
Va contestar per l'Equip de Govern el Sr. José Obispo  dient que el  Pla de Millora de Barris era 
una primera fase d’un pla més ambiciós que ha d’incidir en altres actuacions dins de la ciutat, 
entre las que, de ben segur, hi entraran – va dir - moltes de les que vostès plantegen. Tot 
dependrà de les prioritats i de la disponibilitat econòmica del moment. Per altra banda, en els 
darrers anys, al Parc de la Torre Lluch, s’han realitzat, entre d’altres accions, el canvi de bancs i 
l’arranjament, ampliació i millora de jocs infantils. 
               
Finalment, el Sr. José Antonio Sáez, també en nom del Grup Municipal del Partit Popular, va 
exposar que, durant els passats dies 27 i 28 d'octubre, s’havia procedit a la pavimentació de l'av. 
Diagonal, amb el consegüent trastorn per als usuaris dels pàrquing d'automòbils, que no van 
poder fer ús dels mateixos i van haver de deixar-los en la via pública. Com que aquests treballs 
– va dir - no es van realitzar en la data donada a conèixer als usuaris, sinó que va haver un 
retard de 24h en l'inici de les mateixes, i a més aquestes circumstàncies van afavorir el robatori 
en alguns d'ells (s'adjuntava denúncia i instància), el Grup del Partit Polular de Gavà 
preguntava: Quines van ser les raons per a aquest retard?. Quins motius va al·legar l'empresa 
concessionària dels treballs de pavimentació?. Quines responsabilitats demanarà l'Equip de 
Govern a aquesta empresa, pels trastorns i perjudicis ocasionats als usuaris?.  
 
Va contestar el Sr. José Obispo dient  que l’execució de les obres a la via pública es realitza unes 
vegades per mitjans propis i altres, degut a l’especialitat dels equips personals o materials, a 
través d’empreses externes. La planificació de les obres a la via pública es realitza – va dir - amb 
la màxima previsió possible i així es comunica al veïnat. És sempre factible que per raons 
tècniques o humanes algun treball s’hagi d’avançar o enrederir, no obstant això, d’acord amb 
les nostres dades, La pavimentació de l’avinguda Diagonal es va realitzar dins el termini 
inicialment previst. L’Ajuntament de Gavà, d’acord amb l’anteriorment expressat, no 
demanarà responsabilitats a l’empresa que va realitzar l’asfaltat de l’avinguda Diagonal.  
 
Abans de passar a les interpel·lacions del següent grup municipal, va demanar la paraula 
novament el Sr. Sáez per, en relació a la contestació que se li acabava de donar, precisar que no 
era aquesta la informació que tenia i que havia obtingut dels serveis tècnics municipals. Havia 
hagut – va dir – un retard d’un dia. En relació a aquesta qüestió el Sr. Obispo va precisar que el 
començament de l’asfaltat hi era previst per a les 16 hores del dia assenyalat, i que tot i que 
finalment no es va poder començar els treballs la mateixa tarda pel tema del traspàs de les 
màquines, al dia següent es va ampliar la jornada prevista, i les màquines no es van anar fins a 
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acabar completament la seva feina, de manera que va haver un retard tant sols en el 
començament, però l’obra va ser finalment acabada en el temps previs. 
 
Acabat el torn corresponent al PPC, es va iniciar el torn d' EUiA. 
 
I així la Sra. Emma Blanco, en un primera intervenció, atès – va dir - que milers de dones al 
món pateixen violències i aquest fet impedeix el normal desenvolupament personal i col·lectiu; 
atès que aquesta violència patriarcal i sexista en totes les seves formes: econòmica, laboral, 
psicològica, física, sexual atempta contra la declaració dels drets humans i contra la ciutadania 
negant els seus drets fonamental; atès que es molt important que les administracions públiques 
donin resposta a les necessitats de la seva ciutadania i col·laborin al normal desenvolupament 
de les persones, vetllant per el compliment de la declaració dels drets humans; i atès que 
l’Ajuntament de Gavà porta a terme actuacions per tal de sensibilitzar i lluitar contra la 
violència de gènere, però que tot i així es necessari continuar treballant per tal de posar les 
bases reals perquè l’igualtat  sigui un fet; formulava el Prec de: Que s’estudiï la possibilitat de 
que l’Ajuntament de Gavà es personi com acusació particular en els casos de violència contra 
les dones.  
 
A aquest prec va contestar la Sra. Cármen León dient que l’Ajuntament de Gavà estudiaria la 
possibilitat de personar-se com acusació particular en els casos de violència contra les dones. 
L’estudiarà – va dir – tant des del punt de vista jurídic com des del punt de vista de les 
experiències que pugui haver en altres indrets sobre la qüestió que aquí es planteja. 
 
 
En segon lloc, el Sr. Grau va exposar que, tal i com havien remarcat en reiterades ocasions els 
sindicats de treballadors i treballadores, la sinistralitat laboral és una de les pitjors i més greus 
xacres que afecten el món laboral a l’estat espanyol. L’elevat nombre d’accidents – va dir el 
regidor d’EUiA - deixen cada any centenars de morts i desenes de milers de ferits, ja siguin en 
accidents en el propi lloc de treball o en el desplaçament de casa a la feina “in itinere”. El sector 
de la construcció – va seguir dient - és el que, amb dades relatives i absolutes, acumula una 
quantitat més gran d’accidents laborals. Això es deu a diferents factors. En primer lloc, a la 
irregularitat pròpia del sector, amb pics de feina i moments de menys activitat. En segon lloc, a 
l’actual “boom” constructor que provoca una falta de mà d’obra qualificada i a l’existència de 
nombrosos empresaris que no inverteixen el necessari en formació dels treballadors i 
treballadores. I, en tercer lloc, a l’incompliment sistemàtic de les mesures legals de seguretat i 
salut laboral en moltes empreses. La pràctica constant i habitual de la subcontractació de 
determinats serveis i obres per part de les empreses constructores és un agreujant que provoca 
una pressió a la baixa sobre els costos empresarials, cosa que acaba significant, en moltes 
ocasions, l’ús de mà d’obra de baixa qualificació, en jornades laborals excessives i amb 
retallades greus de la despesa en formació i mesures de seguretat laboral. A l’administració local 
- digué finalment el Sr. Grau  l’Ajuntament de Gavà, a través de l’empresa pública Gavanenca 
d’Obres, també realitza habitualment subcontractacions de determinades feines o serveis. Per 
tot l’exposat, el Sr. Grau formulava el següent Prec: - Que l’equip de govern prengui les 
mesures oportunes per tal d’evitar en tot allò possible, que s’allargui la cadena de 
subcontractacions de les obres adjudicades a Gavanenca d’Obres més enllà de la primera 
empresa. - Que Gavanenca d’Obres asseguri el seguiment del compliment de les mesures de 
seguretat i salut laboral de TOTS els treballadors/es que realitzen feines per a ella o les empreses 
subcontractades. 
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Sobre aquest prec el Sr. José Obispo va dir que Gavanenca d’Obres S.L., normalment,   realitza 
amb personal propi tots els treballs de construcció que li encarreguen i només subcontracta a 
d’altres empreses els treballs especialitzats pels quals no disposa del personal específic com ara 
instal·lacions (elèctriques, climatització, ascensors), maquinària pesada (servei de grues i 
retroexcavadores) o jardineria.  Al mateix temps,  va afegir, Gavanenca d’Obres impedeix que 
les empreses que subcontracta per aquests treballs especialitzats subcontractin a la seva vegada 
els treballs a tercers. D’altra banda, Gavanenca d’Obres aplica en tot moment els mecanismes 
que la normativa vigent en matèria de seguretat i salut laboral preveu i vetlla pel seu 
compliment en totes les feines que realitza, ja sigui amb personal propi o be mitjançant 
subcontractació. 
 
També per part d’EUiA, per bé que en aquesta ocasió la Sra. Emma Blanco, es va plantejar un 
prec en el qual, es deia que, atès que la sanitat és un dret universal i s’ha de defensar un sistema 
de sanitat publica i de qualitat que arribi a tots els sectors de la població; atès que es necessari 
que es posin els mitjans necessaris per tal de garantir un nivell millor de sanitat pública per la 
ciutat de Gavà en el present; i atès que pot ser insuficient el personal existent al servei de 
ginecologia del CAP 1 de Gavà per tal de donar un servei amb la mínima qualitat que requereix 
el poble gavanenc, sol·licitaven: Que l’Ajuntament de Gavà demani a la Generalitat de 
Catalunya l’ampliació de personal per al  servei de ginecologia de l’àrea bàsica de salut CAP 1 
de Gavà, per tal de millorar la carrega de treball del personal existent.  
 
En contestació a aquest prec, i per part de l’Equip de Govern, el Sr. Víctor Carnero va dir que 
posats en contacte amb el CAP 1 de Gavà havien informat que el servei de ginecologia de 
l’ambulatori està establert pel  ICS i en nostre cas a través del Centre de Coordinació del 
Pacient del Baix Llobregat, d’acord amb el Programa d’Assistència de la Salut Sexual i 
Reproductiva.  
 
El personal contractat en el servei és el següent: 
 
1 Ginecòloga contractada per l’Ajuntament de Gavà, per realitzar el Programa de Planificació    

Familiar. 
1 Ginecòloga contractada pel PASSIR, per realitzar els controls de tocologia i de la menopausa.  
2  Llevadores que fan les revisions en dies alterns. 
2  Auxiliars de clínica 
 
El servei queda cobert durant tots els dies de la setmana pel matí, i tres dies a la setmana per la 
tarda. No tenim constància de queixes presentades en relació a la prestació d’aquest servei. 
 
Novament EUiA, mitjançant el seu portaveu i en un nou prec, deia que, atès que l’aprovació 
del pressupost anual es un dels moments claus per tal de definir els projectes i programes a 
desenvolupar per part de l’Ajuntament durant l’any; atès que els pressupostos amb un 
enfocament de gènere son una eina de participació alhora que faciliten que els governs puguin 
satisfer els seus compromisos relacionats amb el gènere d’una forma operativa, promovent l’ús 
més efectiu dels recursos per tal de aconseguir la igualtat de gènere i el desenvolupament humà; 
atès que la posició social i econòmica entre dones i homes implica que moltes polítiques i 
pressupostos considerats neutrals al gènere afectin de forma diferent a uns i altres, és important 
dotar als pressupostos d’un enfocament que tinguin en compte a les dones, sense que vulgui dir 
que consisteixi en l’assignació de recursos a programes específicament dirigits a les dones, ja 
que no vol dir que siguin pressupostos separats per sexes; i atès, finalment, que existeix una 
preocupació social per la introducció de la transversalitat de gènere en la vida pública i la 
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necessitat d’un enfocament crític de les estructures econòmiques, la distribució de les despeses 
públiques, els sistemes de recaptació  i les al·legacions de neutralitat de les polítiques 
pressupostàries, la Sra. Emma Blanco, com a membre del grup d’EUiA sol·licitava: Que l’equip 
de govern porti a terme els estudiïs i treballs tècnics necessaris durant l’any 2006 per tal de 
desenvolupar la metodologia de pressupost participatiu amb perspectiva de gènere, adient, per 
el futur pressupost municipal de l’any 2007. 
 
Sobre aquesta sol·licitud la Sra. Laura Barrufet va dir-li que, com sabien, el pressupost 
participatiu amb perspectiva de gènere és un eina que té com a objectiu  donar una mirada 
transversal a tots els àmbits d’un pressupost amb instruments adequats per a analitzar un 
pressupost amb perspectiva de gènere. Es parteix de la idea – va dir la regidora - de que una 
part important de les polítiques considerades neutrals a efectes d’igualtat de gènere porten 
implícits  biaxos que tenen com a resultat la desigualtat entre homes i dones i que a l’aplicar-les 
hi ha un cost social. Compartim, des del govern municipal aquest objectiu, és a dir, el de tenir 
en compte la perspectiva de gènere en les grans decisions pressupostàries i en les 
micropressupostàries. Certament no utilitzem aquesta eina concreta, la del pressupost 
participatiu amb perspectiva de gènere. Però la perspectiva de gènere al Pressupost, no del 2007 
sinó del 2006 ja existeix. Ja hi és. En números, en polítiques. I també la perspectiva 
participativa: Existeix la perspectiva de gènere quan per tal de reduir les situacions de 
desigualtat en l’àmbit familiar,  s’incrementen les partides destinades a polítiques publiques de 
suport a les famílies, especialment a aquelles que tenen infants,  persones depenents al seu 
càrrec i les que tenen una situació social i econòmica precària. Exemples clars són els 
increments en les prestacions familiars del 18%, en un 46% en els ajuts a domicilis i en un 
increment global previst per a les polítiques socials del 6.3%. Existeix la perspectiva de gènere 
quan s’incrementen en un 15% les polítiques socials adreçades a la inserció laboral dels 
treballadores i de les treballadores i que posa l’accent en col·lectius especialment vulnerables 
com les dones. Existeix la perspectiva de gènere quan es dota econòmicament la construcció 
d’un Casal Municipal de la Gent Gran des d’on impulsar serveis de proximitat a la gent gran, 
que permet alliberar temps a moltes dones de Gavà.  
 
Existeix la perspectiva de gènere quan es destinen recursos per a una Campanya d’Ascensors 
que beneficia especialment  a dones amb  persones depenents al seu càrrec. Existeix la 
perspectiva de gènere quan el govern impulsa una nova cultura de la mobilitat que potencia 
l´ús del transport i dels espais públics, dels que sovint són les dones les principals usuàries. Una 
nova cultura que es reflexa en un Pressupost que destina importants recursos a  la millora de la 
Rambla, la consolidació del Gavabús o a construir un aparcament a la Plaça Batista i Roca. 
Existeix la perspectiva de gènere quan el govern impulsa un Pla de Millora de Barris, que té en 
compte adaptar diferents indrets del municipi a les necessitats de la vida quotidiana de les 
persones. Una perspectiva participativa, que s’ha fet a partir de les necessitats detectades per 
dones i homes de les associacions veïnals. Existeix una perspectiva de gènere perquè hi ha una 
Àrea –la de Serveis Personals- i una regidoria, la de la dona, que treballa colze a colze amb la 
resta del govern perquè existeixi aquesta perspectiva de gènere en el pressupost. En resum, 
existeix aquesta perspectiva, perquè aquest govern també valora les polítiques  en funció de 
com contribueixen a reduir la desigualtat de gènere i, en general, les desigualtats socials. Però 
també les de gènere. Certament, no ho fem a través de la tècnica que vostès proposen. 
Certament podria avançar més, sempre es podria avançar més. Però la perspectiva de gènere hi 
és i de manera decidida. I creiem que funciona. I la participació també. D’aquí el bon treball del 
Consell Municipal de la Dona. D’aquí l’Audiència Pública, on parlarem i debatrem amb la 
ciutadania, amb les dones i els homes de Gavà, el Pressupost per al 2006. 
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Breument i novament li va ser concedida la paraula a la Sra. Blanco per, fonamentalment i 
apart fer alguna altra consideració, demanar que li fos enviada una còpia de la contestació de la 
Sra. Barrufet, atès que havia estat una mica llarga i per poder estudiar-la amb més detall.  
 
En relació a aquesta demanda el Sr. Alcalde va dir que les preguntes i les corresponents 
contestacions hi constaven  a les actes de les sessions que es remeten a tots i cadascú dels 
regidors 
 
Acabat el torn corresponent al Grup d'EUiA, es va iniciar el de CiU, sent en tots els casos el Sr. 
Xavier Alavedra qui va prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes 
formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint i quatre hores d'antelació al començament 
de la sessió.  
 
En el primer, començava dient que després de conèixer la decisió de l’equip de govern de posar 
en marxa un Pla de Millora de barris, que evidentment considerem beneficiós per a la nostra 
ciutat, ja que el nostre grup municipal ha incidit reiteradament en els darrers anys en la 
necessitat de millorar la qualitat de vida dels veïns i veïnes de la nostra població, ens agradaria 
comentar algunes actuacions que creiem que serien oportunes contemplar en aquest pla si no 
estaven previstes:  l’arranjament de les voreres del carrer de Sant Nicasi, actualment d’una 
estretor que les fa pràcticament intransitables; la viabilitat d’ubicar una rotonda a l’avinguda 
Eramprunyà amb carrer de Joan I, on actualment el caos circulatori és una constant; seria 
convenient pensar en l’ampliació de l’aparcament de l’estació de Renfe de la nostra ciutat, ja 
que moltes persones de Gavà s’han de desplaçar fins a Viladecans per poder aparcar el cotxe; 
també considerem convenient un estudi exhaustiu de l’enllumenat de la ciutat, sobretot en 
zones com la Plaça Balmes, l’avinguda Diagonal, Joan Carles I, l’illa del Centre, Passeig Joan 
Maragall, Rambla, avinguda Eramprunyà, Plaça Catalunya,... carrers i zones considerablement 
àmplies i que sota el nostre punt de vista no són suficientment il·luminades, fet que incrementa 
la inseguretat dels nostres veïns i veïnes; i, finalment, un altre aspecte interessant per a la nostra 
ciutat seria – deia el regidor de CiU - la posada en marxa d’una campanya de subvencions per a 
la rehabilitació de les façanes, ja que només cal passejar per l’Illa per adonar-se de cases de gran 
valor patrimonial en estat gairebé ruïnós, qüestió, però, que entraria en un altre Pla de millora 
de la ciutat. Per tot aixó, pregava a l’equip de govern, prengui en consideració aquestes 
actuacions i estudiï la viabilitat d’incorporar-les en el Pla de Millora de Barris de la nostra 
ciutat. 
 
El Sr. José Obispo, en relació a aquest prec, va dir que el Pla de Millora de Barris a que feia 
referència era una primera fase d’un pla més ambiciós que – digué- ha d’incidir en altres 
actuacions dins de la ciutat entre las que, de ben segur, hi entraran moltes de les que vostès 
plantegen. Tot dependrà de les prioritats i de la disponibilitat econòmica del moment. 
 
 
En la segona intervenció el Sr. Alavedra, en nom del Grup Municipal de CiU, va dir que, 
davant les queixes d’alguns veïns i veïnes de la nostra ciutat per la proliferació als carrers de 
Gavà d’actes incívics de joves automobilistes i motociclistes que circulen sobrepassant els límits 
de velocitat, derrapant, frenant bruscament, amb la música excessivament alta i sense respectar 
els senyals de trànsit amb el risc que això comporta per als vianants; davant la preocupació 
d’aquests veïns i veïnes que veuen com aquests comportaments alteren la bona convivència dels 
ciutadans i ciutadanes de la nostra ciutat; davant l’entrada en funcionament el passat 17 de 
novembre d’una campanya informativa que incorpora un radar mòbil de velocitat que circula 
per diferents carrers i avingudes de la ciutat dissuadint comportaments irresponsables 
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d’automobilistes, que en principi només seran informats per sobrepassar els límits de velocitats 
però que seran sancionats al tercer avís o si posen en perill la seguretat dels vianants; i davant 
l’entrada en funcionament d’aquesta campanya que detectarà la velocitat, però no altres 
comportaments irresponsables que també poden posar en perill la seguretat dels vianants; el 
grup de CiU preguntava:  De les queixes que ha rebut l’Ajuntament, quantes n’hi ha que 
denuncien aquests comportaments incívics, per sorolls, no respectar els senyals de trànsit, o 
d’altres comportaments que en definitiva alteren la bona convivència de la ciutadania?.  Ha 
pensat l’equip de govern algun mecanisme, a part del radar de velocitat mòbil, per controlar i 
eradicar aquests tipus de comportaments a la nostra ciutat, o desenvolupar alguna ordenança a 
tal efecte?   
 
Va respondre a aquestes preguntes el Sr. Obispo dient que des de l’Ajuntament de Gavà estaven 
treballant per donar solució i resposta a determinades conductes incíviques, com eren: l’excés 
de velocitat o el soroll produït pels equips de música instal·lats en els vehicles i d’altres. En 
relació amb l’excés de velocitat – va dir - l’Ajuntament ha adquirit un radar que permetrà, tant 
de forma activa com passiva, conscienciejar els conductors que no han de superar les velocitats 
màximes autoritzades, ja que en tota les entrades de la ciutat figuren senyals que informen del 
control de velocitat. A banda, la policia local controla totes aquelles actituds incíviques i 
contraries al previst en l’Ordenança Municipal de Circulació de vianants i vehicles  que regula, 
entre d’altres temes, la velocitat dels vehicles dins del casc urbà i els sorolls en la Via Publica. A 
més, mitjançant campanyes periòdiques de control de sonometría, de documentació de 
vehicles, de conductors amb telèfon mòbil, de cinturons de seguretat, s’intenta conscienciar els 
conductors de la necessitat de respectar les normes de circulació per una bona convivència 
entre conductors i vianants a la ciutat.  
 
 
En una tercera el Sr. Alavedra, en nom també del Grup Municipal de CiU, digué que, segons 
havien pogut saber, estava previst que l’oficina de Benestar Social de la nostra ciutat tanqui el 
proper 2006. El deixar de funcionar – digué el regidor - aquest organisme que informa als 
ciutadans i ciutadanes, i a les entitats, dels recursos i serveis de la Generalitat de Catalunya en 
l’àmbit de benestar social, canalitzant i derivant les peticions, suggeriments i sol·licituds que es 
presenten  cap als serveis competents de la Generalitat i altres administracions, tindrà 
òbviament repercussions negatives per a la nostra població, i més concretament pel sector de la 
gent gran i disminuïts. Creiem que aquesta decisió farà que la gent amb més problemes de 
mobilitat com la gent gran i els disminuïts de la nostra ciutat hagin de desplaçar-se a altres 
poblacions veïnes per tal de poder demanar informació o tramitar papers. Amb aquest motiu el 
Sr. Alavedra formulà la següent pregunta: És cert que finalment l’oficina de Benestar Social de 
la ciutat de Gavà tancarà el proper 2006 i els nostres ciutadans hauran de desplaçar-se a la 
població veïna de Viladecans?. Quines actuacions ha realitzat l’equip de govern per evitar 
aquest tancament?. 
 
La Sra. Carmen León, per part de l’Equip de Govern, va respondre que no tenien cap 
notificació oficial d’aquest fet. I que en el cas que aquest fet esdevingui, l’equip de govern 
treballarà per a garantir els serveis que ofereix l’esmentada oficina a tota la ciutadania de Gavà. 
 
El Sr. Alavedra digué llavors que era vox populi el tancament de l’oficina, a la qual cosa la Sra. 
León va respondre i es va ratificar en que no tenien cap coneixement oficial. 
 
En una nova interpel·lació el Sr. Alavedra digué que el 30 de maig de 2005 s’havia publicat en el 
DOGC 4394 la convocatòria de subvencions per a la creació de places de llars d’infants de zero 
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a tres anys de titularitat municipal. Segons aquesta convocatòria - va dir - la subvenció s’atorga 
quan l’activitat comporta actuació d’obres en edificis de nova planta (com seria en el nostre 
cas)  o bé l’adequació o adquisició d’edificis preexistents. L’activitat s’ha d’efectuar en un 
termini tal que permeti assolir l’objectiu que es pretén entre l’1 de setembre de 2005 i l’1 de 
setembre de 2007. 

Tanmateix el termini perquè els Ajuntaments puguin presentar la sol·licitud de subvenció i la 
documentació prevista es tanca el 30 de juny de 2006. En la convocatòria podem observar que 
per l’atorgament de la subvenció s’ha de presentar el projecte de centre indicant l’adreça, la 
finalitat de l’activitat, el nombre de places de nova creació, el nombre de places ja autoritzades i 
el projecte bàsic de les obres a realitzar, però també hi ha la possibilitat d’obtenir una subvenció 
provisional per a la qual cal lliurar el pressupost amb estimació global, així com la 
documentació que acrediti la titularitat municipal del solar, el certificat del secretari sobre el 
compliment de la quota de reserva per a la integració social de minusvàlids, l’acord del ple per 
executar les obres i la declaració del sol·licitant conforme no es troba en cap de les causes que 
impedeixen obtenir la condició de beneficiari. Per aquest motiu preguntava: En quina fase es 
troba la redacció del projecte de llar d’infants de 0 a 3 anys?. Quan té previst l’equip de govern 
demanar la subvenció pertinent a la Generalitat?. Ha pensat l’equip de govern demanar la 
subvenció provisional? 

 
Va contestar la Sra. Anna Becerra dient, a la primera pregunta, que en aquests moments s’estan 
realitzant els tràmits necessaris per a complimentar l’expedient requerit per concórrer a la 
convocatòria de subvenció esmentada a l’exposició de motius de la pregunta de CiU. Cal 
ressaltar – digué - que la voluntat de construcció d’una llar d’infants és un compromís d’aquest 
equip de govern expressat en sessió plenària.  
 
La darrera intervenció del representant de CiU Sr. Alavedra va dir que ara feia dos anys, 
concretament el dia 27 de novembre de l’any 2003, el nostre grup municipal va fer un prec al 
ple de la corporació en el qual – va dir - demanava l’adequació de la reglamentació municipal a 
contractacions especials per al col·lectiu de disminuïts i persones amb risc d’exclusió social. En 
aquest prec es demanava l’aplicació de l’article 35 de la Llei 31/2002, de 30 de desembre, de 
mesures fiscals i administratives per tal de reservar determinats contractes administratius 
d’obres, subministraments o serveis d’aquesta administració a centres d’inserció laboral de 
disminuïts i a entitats sense ànim de lucre que tinguin com a finalitat la integració de persones 
amb risc d’exclusió social. CiU demanava l’elaboració d’una proposta per part de l’equip de 
govern que establís un percentatge mínim de reserva mitjançant contractes menors  o 
procediments negociats per raó de la quantia dels òrgans de l’Ajuntament, organismes 
autònoms o empreses municipals en tots els seus contractes administratius i que es presentés al 
ple d’aquesta corporació una llista de centres i/o entitats sense ànim de lucre susceptibles de ser 
subjecte contractant d’aquesta reserva social. La tinent alcalde de l’Àrea ens va respondre en el 
seu moment que si bé la llei 31/2002 obligava únicament a l’Administració de la Generalitat, 
deixava les portes obertes perquè els ajuntaments poguessin adherir-s’hi i que els serveis 
municipals estaven estudiant els subjectes contractuals que podien ser objecte d’aquesta reserva 
i que l’àmbit d’aplicació de l’esmentada reserva social es sotmetria a l’aprovació del ple i se’n 
faria la publicitat pertinent. Per tan preguntava: Quines van ser les conclusions de l’estudi 
realitzat el 2003 sobre els possibles subjectes contractuals?. Quants centres d’inserció laboral de 
disminuïts i/o entitats sense ànim de lucre que tenen com a finalitat la integració de persones 
amb risc d’exclusió social hi ha al nostre municipi?. Quantes persones disminuïdes treballen a 
l’Ajuntament de Gavà o en algun dels seus organismes autònoms o empreses municipals? 
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Li va respondre el Sr. Victor Carnero dient que l’Ajuntament de Gavà havia fet la recerca 
d’informació d’empreses d’insercicó laboral i es van tenir diferents contactes amb algunes 
d’elles. En concret  - va dir - vam tenir una reunió amb l’empresa ICARIA, en la qual el seu 
personal té disminucions físiques i psíquiques i els vam demanar pressupost en temes d’arts 
gràfiques, però la seva oferta no s’ajustava a preus de mercat. Hem demanat informació al 
Comitè Català de Representants de Minusvalia ( COCAMI), a la Confederación Empresarial 
representante del munusválido (CERMI), així com a la Federació Catalana Pro Persones amb 
disminució psíquica, un llistat d’empreses d’insercicó laboral i també al Centre de Suport a 
l’Empresa de Gavà. No tenim constància de cap centre d’inserció laboral de disminuïts i/o  
entitats sense ànim  de lucre radicats al nostre municipi i que tinguin com finalitat la integració 
de persones amb risc d’exclusió social. Fialment, i respecte al número de persones amb 
disminució que treballen a l’Ajuntament de Gavà o en algun dels seus organismes autònoms o 
empreses  municipals, va dir que,  a data d’avui, el número és de 6 treballadors.   

 
Finalment, i en quant els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, 
vint i quatre hores d'antelació al començament de la sessió, li va correspondre fer ús de la 
paraula al Sr. Marcel·lí Reyes, integrant del Grup municipal de ERC.  
 
 
En un primer, va recordar - com a antecedents – que el Grup Municipal d’ERC havia rebut 
queixes de diversos ciutadans de Gavà que actuen de petits promotors immobiliaris, tot 
edificant les seves pròpies cases, sobre la presència, cada cop més usual, de persones vinculades 
a grups que, fent ostentació de la seva pertinència a l’ètnia gitana, s’ofereixen per vigilar les 
obres d’edificació. Segons se’ns ha manifestat,  va dir el Sr. Reyes, aquestes persones adverteixen 
dels riscos de no contractar cap servei de vigilància, tot fent esment, puntualment, de la 
possibilitat d’accidents que podria patir el material guardat a les obres. En un cas, segons se’ns 
ha fet saber, fins i tot es va insinuar la possibilitat que una excavadora emplaçada dins d’un 
solar en edificació podria acabar cremant, per «accident», si no es contractava un determinat 
servei de vigilància. Així mateix, hem observat que algun d’aquests grups ha estat contractat per 
vigilar les obres promogudes per l’empresa municipal GTI al sector de la Riera de Sant Llorenç, 
com ja ho va ser en anteriors obres promogudes per l’Ajuntament de Gavà. Al Grup Municipal 
d’ERC li preocupa enormement que aquesta situació, que fins ara s’havia reportat en grans 
obres situades a l’exterior dels nuclis urbans, hagi irromput en les petites obres que es 
promouen al nucli urbà consolidat. Aquesta situació, que podríem qualificar d’estat embrionari 
d’un potencial escenari de delicte organitzat, ja que utilitza les mateixes formes d’amenaça i 
extorsió que algunes bandes mafioses, és especialment greu perquè esdevé al nucli urbà i pot 
acabar afectant el veïnat, en cas que els possibles «accidents» en les obres que no contractin 
determinats serveis de vigilància acabin proliferant. Si no s’hi posa fre de forma ràpida, aquest 
possible i no desitjat escenari podria esdevenir una realitat. Per aquests motius, el Grup 
Municipal d’ERC insta el govern municipal a: -Organitzar una reunió amb els petits promotors 
d’obres al nucli urbà de Gavà per avaluar la realitat i extensió del fenomen descrit, conèixer 
l’impacte econòmic que provoca, i escoltar els suggeriments del sector per evitar-ne el 
desenvolupament.- Estudiar la viabilitat d’organitzar, bé a través d’alguna de les empreses 
públiques municipals, bé a través d’un acord amb els petits promotors afectats, un servei de 
vigilància tutelat per l’administració, que allunyi la possibilitat que acabi quallant a Gavà un 
escenari com el descrit. 
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El Sr. Navarro, en nom de l'Equip de Govern, va respondre que les empreses contractades pels 
adjudicataris de les obres municipals per mantenir presència continuada al lloc estan 
correctament registrades com a empreses de serveis segons ens han manifestat els responsables 
de les adjudicatàries. En el cas referit i en el supòsit de ser certes aquest tipus d’amenaces – va 
dir el Sr. Navarro - el primer que cal és denunciar davant els responsables policials, en aquest 
cas la Policia Nacional, el presumpte delicte. Sense una denúncia al respecte no és possible ni 
tan sols investigar aquesta circumstància.Al marge de la consideració delictiva que aquest 
comportament pogués tenir, va afegir, no existeix cap inconvenient en realitzar algun tipus de 
reunió per a conèixer de primera ma aquesta circumstància. Però el que seria lògic és que 
aquest petits promotors es dirigeixin a l’Àrea d’Urbanisme i sol·licitin una reunió per 
comunicar de primera ma els fets i avaluar quines alternatives es poden posar en pràctica. 
 
Tot seguit es va passar a un segon  prec o pregunta d’ERC.  I així el Sr. Marcel·lí Reyes,  i com 
antecedents, va expossar que el passat 28 de novembre de 2002, el Ple Municipal havia aprovat 
la modificació puntual del Pla General Metropolità als sectors Les Ferreres i Riera de Sant 
Llorenç, en funció del qual, en data 24 de febrer de 2005, va aprovar provisionalment el Pla 
Parcial Les Ferreres. Aquest planejament urbanístic preveia – deia el Sr. Reyes - l’edificació, per 
part de l’INCASÒL, de 24 habitatges al sector de la Riera de Sant Llorenç, més 90 habitatges 
més al sector de Les Farreres. Aquests darrers, segons l’article 5.a de les Normes Urbanístiques 
de la modificació del PGM, havien de gaudir, la major part, d’algun tipus de protecció, i de fet 
una seixantena d’aquests havien de ser habitatges de lloguer. Atès que el projecte de 
pressupostos que el govern de la Generalitat ha presentat al Parlament de Catalunya ja 
contempla inversions per part de l’INCASÒL per a l’inici de l’edificació del sector de Les 
Ferreres, el Grup Municipal d’ERC formulava la següent Pregunta: Quan està previst que es 
comencin a edificar aquests habitatges, tant els 90 de Les Ferreres com els 24 de la Riera de Sant 
Llorenç?. Quan està previst que acabi la construcció i aquests habitatges es posin a disposició de 
la ciutadania?. Quina administració vehicularà el procediment d’adjudicació d’aquests 
habitatges, l’Ajuntament de Gavà o la Generalitat de Catalunya?. Està previst introduir, en les 
condicions dels futurs beneficiaris d’aquests habitatges protegits, tant en els de lloguer com en 
els de venda, clàusules que prioritzin els ciutadans empadronats a Gavà? 
 
Va contestar el Sr. Vicente Navarro dient que havien sol·licitat llicència per a 64 habitatges al 
sector de Les Farreres, pendent de l’atorgament per part de l’Ajuntament de Gavà. Al projecte 
tècnic – va dir -  no consta la durada de les obres, tot i que el termini normal de durada 
d’aquest tipus d’obres és de 16 mesos. El procediment d’adjudicació d’aquest 64 habitatges 
correspon a la Generalitat de Catalunya,  no obstant es crearà una comissió  entre la Generalitat 
i l’Ajuntament de Gavà. El conveni signat entre la Generalitat de  Catalunya i  l’Ajuntament de 
Gavà el dia 22 de juliol de 2005, preveu  clàusules  per donar prioritat  als ciutadans 
empadronats a Gavà. 
 
En un tercera intervenció el regidor d’ERC va exposar que el passat 7 de novembre es va obrir 
el termini per fer les sol·licituds per optar a un dels 102 habitatges protegits o de preu concertat 
que GTI edificarà al sector de la Riera de Sant Llorenç. Les llargues cues ocorregudes i l’allau de 
peticions dels primers dies – va dir el Sr. Reyes - posa en evidència la necessitat de promoure 
aquest tipus d’habitatge, i posa en evidència una de les principals mancances de la política local 
d’habitatge, ja que fa sis anys que l’Ajuntament de Gavà no inicia una promoció d’aquest tipus. 
Per això formulava la següent Pregunta: Quantes sol·licituds s’han entrat a registre demanant 
habitatges protegits, fins a la data d’aquest Ple Municipal?. Quantes sol·licituds s’han entrat a 
registre demanant habitatges de preu concertat, fins a la data d’aquest Ple Municipal? 
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Va respondre també el Sr. Navarro dient que al tancament del dia 23 de novembre constaven 
entrades al registre de GTI 493 sol·licituds d’habitatges protegits en règim general i 451 
sol·licituds d’habitatges de preu concertat 
 
El Sr. Reyes, en la quarta intervenció, va exposar com antecedents que el passat 27 d’octubre de 
2005, els òrgans de govern de l’Àrea Metropolitana de Barcelona van aprovar l’execució de les 
mesures que possibilitaran el compliment de la promesa de tancament de l’abocador de Garraf, 
el proper 31 de desembre de 2005. Aquestes mesures es concreten en l’adjudicació de la 
construcció del quart ecoparc metropolità, dotat d’un dipòsit controlat que permetrà l’absorció 
dels residus que encara ara es dipositen a l’abocador del Garraf. El Grup Municipal d’ERC 
entén que aquesta bona notícia no hauria estat possible sense la participació activa de la 
ciutadania de Gavà, especialment de les accions de la Coordinadora en Defensa del Massís del 
Garraf a partir de l’any 1985, que possibilità la creació del Parc Natural del Garraf, i de la 
Coordinadora Salvem el Garraf, a partir de l’any 1995, que va portar la problemàtica de 
l’abocador a les màximes instàncies judicials i va obtenir una sentència favorable que 
dictaminava la il·legalitat de les ampliacions realitzades fins aleshores. Tot i això, la consecució 
d’un sistema sostenible de tractament dels residus urbans no serà possible sense l’adopció de 
polítiques concretes en cada àmbit local, especialment l’extensió del sistema de recollida 
segregada de matèria orgànica a la totalitat de la ciutadania. Per aquest motiu, el Grup 
Municipal d’ERC formulava la següent  Pregunta: En quin mes i any està previst que a Gavà 
s’efectuï la recollida segregada de la fracció orgànica dels residus municipals en la totalitat dels 
barris de la ciutat? 
 
Va respondre la Sra. Brugués Jardí, qui digué que ja  s’havia començat a treballar en la 
planificació de la implantació de la recollida de la FORM que arribarà a tots els ciutadans  pels 
volts de juny de 2006. 
 
L’última intervenció del Sr. Marcel·lí Reyes va anar referida al soroll de l’aeroport, dient en la 
part expositiva que el passat 14 de novembre, finalment, la Comissió de Seguiment de l’impacte 
Ambiental de les obres d’ampliació de l’aeroport de Barcelona va aprovar l’adopció de noves 
rutes d’enlairament i aterratge, i de procediments operatius de l’aeroport, que responen a les 
demandes de l’Associació de Veïns de Gavà Mar, recolzades per tots els grups d’aquest Ple 
Municipal. Aquestes rutes, però, no podran posar-se en pràctica fins a un termini que oscil·la 
entre els nou mesos i l’any, ja que requereixen d’unes obres que encara no han començat. 
L’acord satisfactori sobre les rutes i els procediments operatius a mig termini no hauria estat 
possible sense l’aprovació, el passat 9 de febrer, per unanimitat de tots els grups polítics del 
Congrés dels Diputats, de la proposició no de llei elaborada i presentada per ERC, i 
transaccionada amb la resta de forces polítiques. Tot i això, a curt termini, l’existència d’aquest 
acord vàlid a mig termini no pressuposa la disminució de les molèsties provocades pel soroll 
dels avions sobre Gavà Mar, i sobre el mateix nucli urbà de Gavà, que actualment, de fet, pateix 
més soroll que abans. En el benentès que aquesta situació és purament incidental, provocada 
pel mateix desenvolupament de les obres d’ampliació de l’aeroport, el cert és que la ciutadania 
no està satisfeta per la situació actual. Per aquest motiu – va dir el Sr. Reyes, el Grup Municipal 
d’ERC formula la següent Pregunta:Quines actuacions està previst que realitzi el govern 
municipal per solucionar l’increment del soroll dels avions percebut al nucli urbà de Gavà des 
de fa unes setmanes? 
 
Va respondre el Sr. Maniega dient que volia aprofitar la pregunta per fer esment de que, 
després d'uns mesos de negociació, havien pogut veure aprovades les propostes de canvis de 
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configuracions que l'Ajuntament i els veïns veníem proposant, com la millor alternativa a una 
situació que incideix negativament en la qualitat de vida dels nostres conciutadans. En concret, 
va dir el Sr. Maniega, en la reunió de la Comissió de Seguiment Ambiental de les Obres 
d'Ampliació de l'Aeroport de Barcelona celebrada el passat 14 de novembre, es van aprovar 
aquestes alternatives pràcticament per unanimitat. El govern municipal du a terme una sèrie 
d'iniciatives com és sol·licitar a AENA que agiliti al màxim la realització de les obres amb la 
finalitat de reduir el temps de provisionalitat. Mentre les obres no estiguin finalitzades, i amb 
l'objectiu de reduir l'impacte acústic que s'està produint amb la implantació del nou TMA el 27 
d'octubre, vam sol·licitar a AENA: 1.- Estudiar i presentar a la CSAAB, els escenaris alternatius 
per a la minimització de la franja horària en que s'usa la configuració denominada “Oest 
paral·leles” (l'actual en vigor). A aquest efecte s'analitzarà la viabilitat en funció de la demanda 
de tràfic en les franges horàries que van de 7 a 9 i de 21 a 23 hores, així com els dissabtes a la 
tarda i els diumenges al matí, la configuració denominada “pistes creuades”, tal com s'ha estat 
utilitzant en els passats mesos d'estiu. 2.- Proposar a la CSAAB per a estudi pel grup de Treball 
Tècnic de Sorolls i posterior aprovació, la implementació de trajectòries que evitin al màxim 
sobrevolar població habitada, sobrevolant el mar i el Garraf per la seva banda no habitada. 3.- 
Durant el temps de sobrevolar les poblacions, es promourà la implantació dels procediments 
aprovats d'atenuació del soroll produït pels avions. Dir-li, finalment, que l'Ajuntament 
continua alerta amb tot el que fa referència a l'Aeroport. Fa escassos dies l'Alcalde va dirigir un 
escrit al Conseller de Política Territorial sol·licitant i exigint que la nostra presència i la nostra 
veu com municipi afectat estigui present en tots i cadascun dels fòrums on es debati el futur de 
l'Aeroport. 
 
Finalment, i per acabar el torn de precs i preguntes, el Sr. Alcalde va pasar a l’espai de temps 
dedicat – conforme al que estableix l’art. 126 de l’esmentat ROM – a la participació de les 
entitats ciutadanes i veïnals de la població, mitjançant la formulació, per escrit de precs i 
preguntes al govern municipal, en la forma prevista en aquest precepte.  
 
En aquest sentit va donar lectura  a un Prec - per al posicionament de tots els grups 
municipals-  presentat en el Registre de l’Ajuntament, el dia 20 d’octubre de 2005, amb nº  
13993, pel Sr. German Agustí, en representació de l’Associació de Veïns de Ca n’Espinós, en el 
qual es deia: 
 
Atesa la situació greu de tràfic de drogues i trànsit de drogodependents al barri de Ca 
n’Espinós, i atesa la inseguretat i els problemes sanitaris que aquest tràfic i trànsit comporten 
per al barri i per a tot el municipi de Gavà,  sol·licito a l’equip de govern que prengui 
immediatament totes les mesures adequades, ja siguin policials, socials, sanitàries o bé d’acció 
directa i contundent sobre la situació de drogodependència i de marginació que viu el barri, 
amb l’objectiu únic de tornar Ca n’Espinós, barri de Gavà, com qualsevol altre, a la normalitat 
que es mereix. 
 
En relació a aquest Prec, el Sr. José Obispo va dir que l’equip de govern de l’Ajuntament de 
Gavà era conscient del problema plantejat pel senyor German Agustí. Aquesta situació --digué 
el regidor-- no és nova, però sí és de difícil solució, ja que aquesta passa per, entre d’altres 
factors, una major dotació i intervenció del Cos de Policia Nacional i una actuació decidida 
dels Tribunals de Justícia, que entre d’altres competències té la d’autoritzar l’entrada als 
domicilis particulars. En aquest sentit, cal destacar que en data 27 de juliol de 2005 es va reunir 
la Junta Local de Seguretat de Gavà, que va ser presidida per l’alcalde i a la qual van assistir, 
entre d’altres, el delegat del Govern de l’Estat a Catalunya, i el comissari del Cos de Policia 
Nacional, de Castelldefels, i on es va manifestar la nostra preocupació per la situació que es 
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pateix el barri de Ca n’Espinós. A partir d’aquesta reunió s’ha intensificat, tant la presencia 
policial, com la coordinació entre les diferents policies. L’Ajuntament de Gavà ve 
desenvolupant al barri de Ca n’Espinós una important sèrie d’actuacions, de caràcter 
transversal, per la implicació de les diferents àrees municipals, que en els darrers mesos s’han 
materialitzat en les accions següents: 
 
Des de la Policia Local, i com a conseqüència de la desaparició dels habitatges de Can Tunis a 
Barcelona, s’han intensificat els controls en els darrers mesos, tant el servei ordinari com 
l’extraordinari, dedicant des del mes de juny fins al dia d’avui, un total, aproximat, a les 2.351 
hores extraordinàries.  Quant als resultats dels controls efectuats cal destacar:  Juny: 120 
identificacions, 7 detencions i 13 actes d’aprehensió. Juliol: 363 identificacions, 1 detencions i 4 
actes d’aprehensió. Agost: 70 identificacions, 15 detencions i 4 actes d’aprehensió. Setembre: 
295 identificacions, 12 detencions i 8 actes d’aprehensió. Octubre: 278 identificacions, 10 
detencions i 5 actes d’aprehensió. Novembre (Fins el dia 23): 185 identificacions, 9 detencions i 
7 actes d’aprehensió.  
 
També s’ha col·laborat amb el Cos Nacional de Policia en l’entrada en algun domicili amb el 
resultat de detencions i l'aprehensió de substàncies estupefaents i útils per a la seva 
manipulació. Des de l’empresa municipal PRESEC es venen desenvolupant treballs habituals de 
neteja general, de dilluns a dissabte, i treballs extres, per netejar camins, treure ferralla, runes, 
etc., així com un treball periòdic que realitza una brigada de neteja per a la retirada de 
xeringues. Altres treballs puntuals que han estat desenvolupats han estat: Juny-juliol: 
Conformar cavalló amb terres i netejar. Setembre: Tala de pins, enderroc de barraques, neteja 
solar de l’entrada i neteja de plantes del talús de la carretera. Octubre-novembre: Continuar 
cavalló amb terres, tirar estable i horts. Neteja i retirada de runes de la terrassa i talús de la 
riera. Actuació de tancament amb xarxa metàl·lica. Respecte de l’àmbit Sòcio-sanitari cal 
manifestar que al barri de Ca n’Espinós s’està desenvolupant un Pla de Desenvolupament 
Comunitari. Es tracta d’un pla d’actuació comunitària que té com a objectiu la cohesió social 
del barri, la detecció de situacions de vulnerabilitat social i la dinamització social. El pla està 
participat i dirigit per les entitats i/o institucions amb presència al barri: l’Associació de veïns i 
veïnes, APAMM, l’Esplai Masia Espinós, l’Ajuntament de  Gavà i la Direcció General d’Accions 
Comunitàries i Cíviques del Departament de Benestar i Família de la Generalitat de Catalunya. 
Cal destacar, també, la implicació en aquest Pla i en les accions que se’n deriven, de l’empresa 
pública ADIGSA, dependent de la Generalitat de Catalunya, i propietària dels blocs de pisos del 
barri. Per a l’equip de govern  - va dir finalment el Sr. José Obispo - donar solució a aquesta 
problemàtica és una de les seves prioritats i no deixarà d’actuar, de forma coordinada amb la 
resta d’administracions públiques i dels cossos de seguretat, per aconseguir el benestar dels 
ciutadans i les ciutadanes del barri de Ca n’Espinós. 
 
Un cop acabat el torn pel que feia als precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si 
més no, vint i quatre hores d'antelació al començament de la sessió, el Sr. Alcalde va preguntar 
si algú volia fer alguna altra intervenció. 
 
I va demanar la paraula el Sr. Engli qui, amb caràcter urgent per les dates en que estàvem i  
fent-se ressò d’un grup important de comerciants del carrer Fortià Casanovas, va preguntar si 
hi era previst posar il·luminació de Nadal en aquest carrer.  
 
El Sr. Maniega va respondre que estava previst posar il·luminació nadalenca en els mateixos 
carrers que tots els anys, i que per tant creia que també – com tots els anys – en el carrer Fortià. 
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El Sr. Reyes per la seva part va aprofitar per recordar que hi havia una sèrie de preguntes 
formulades per escrit que encara estaven pendents de contestació: Com ara, les de data 4 de 
maig de 2005, núm. 6.627, relativa a l’Aeroport; 28 de juny de 2005, núm. 9.462, relativa al 
Taller Ocupacional; 28 de juny de 2005, núm. 9.471, relativa al Teixit Associatiu i 8 de juliol de 
2005, núm. 9.917, relativa a Comptabilitat. I, d’altra banda, hi havia respostes amb manca de 
documentació: Com ara, la de 22 de novembre de 2005, núm. 13.866, en la qual manca 
fotocòpia que s’esmenta i no s’adjunta, pàg. 39 acta tancament exercici 2004.GTI. I la de 22 de 
setembre de 2005, núm. 12.665 en la qual manca full A, liquidació exercici tancat, ingressos 
compte general de 2004. 
 
Posteriorment, la Sra. Emma Blanco va demanar poder fer el seu grup d’EUiA alguna 
referència a la sol·licitud de l’AAVV de Ca n’Espinós ja que havia entès que, per bé que es 
demanava una resposta de l’equip de govern, també es pregava el posicionament de tots els 
grups, sent la primera vegada que una interpel·lació d’una entitat o AAVV es feia en aquests 
termes. Doncs bé, un cop concedit el que demanava, la Sra. Blanco va dir que valorava 
positivament el que s’havia dit abans en la mesura en que per primera vegada es donava una 
resposta més amplia i contundent sobre la problemàtica d’aquest barri, ja que en diverses 
ocasions al llarg de l’any EUiA s’havia interessar pel tema i la resposta havia estat evasiva o 
solament relacionada amb mesures de caire policial, a diferència d’ara en que ja es parlava de 
mesures transversals i integrals. Efectivament, havien seguit el tema amb reunions amb els 
veïns i gent que treballava, i veien que el problema era que no s’actuava d’una manera integral. 
Finalment, va considerar convenient la creació d’una Comissió especial  per tal d’estudiar 
específicament la situació, les mancances i sol·lucions per a aquest barri des d’una perspectiva 
integral i plural.  
 
El Sr. Alcalde va dir que recollia la seva proposta i l’estudiarien, aprofitant per precisar – en 
relació a la referència que la regidora havia fet a la visita de l’Alcalde a Ca n’Espinós – que, 
evidentment, en aquesta visita no solament s’havia tractat temes de seguretat. 
 
El Sr. Dalmau, i sobre aquest mateix tema, va dir que no era ni molt menys la primera vegada 
que es preocupava del mateix, recordant la intervenció important que  CiU havia tingut en el 
seu moment quan – amb intervenció de totes les administracions - es va urbanitzar i millorar el 
barri i es van fer els nous habitatges. Tanmateix, va afegir que la droga no havia estat erradicada 
i, tot i que, no era fàcil, es podia assolir mitjançant una actuació diària i constant. Finalment va 
dir que recolzava al barri, ja que – va dir – era un barri de Gavà, i l’Ajuntament devia actuar en 
el mateix dintre de les seves competències.  
 
El Sr. Heredia també va voler intervenir en aquest tema dient que l’equip de govern ja s’havia 
posicionat i per tant no havia de dir altra cosa que assenyalar que era un tema complex i que el 
que s’havia de fer era seguir la línia marcada en la intervenció del Tinent d’Alcalde, i mitjançant 
una actuació coordinada de l’Ajuntament, els veïns i la Generalitat. 
 
El Sr. Reyes va dir que, naturalment, recolzaven tant la petició dels veïns com la resposta 
municipal a aquest problema, problema que com era conegut i es desprenia també de la 
mateixa resposta era de base social i àmbit no solament municipal sinó també supramunicipal. 
Tanmateix va dir que tenia la impressió de que en aquest tema s’havia perdut una bona ocasió, 
sinó per acabar si per no agreujar-lo, quan es van tancar una sèrie de barris d’altres llocs, 
havent donat ERC en el seu moment la veu d’alarma quan, al mes de març de 2004, s’havien 
interessat per si havia algun pla dissenyat per fer front a les conseqüències que per a Gavà això 
podia tenir, en el sentir de prevenir que una part del tràfic de drogués pogués ser derivat a 
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aquesta zona del nostre terme municipal, rebent al mes següent la resposta de que no hi havia 
cap pla ja que no es preveia que l’esmentat tràfec de drogués es pogués derivar cap a Gavà. En 
qualsevol cas entenia que el problema era un problema complexe, i que per resoldre’l no 
bastava una actuació policial, sinó en tots els àmbits possibles, especialment, en el camp de la 
prevenció.  
 
El Sr. Sáez, va recolzar tant el prec que efectuava l’AAVV com la resposta municipal, tot i 
reconeixent que la solució de la problemàtica del barri no era gens fàcil però que s’havia de fer 
tot el que era possible per donar-li una definitiva solució. 
 
Finalment i sobre aquest tema va parlar el Sr. Alcalde, qui en primer lloc va agrair als diferents 
grups municipals el to que havien utilitzat en aquest tema difícil i necessitat del recolzament de 
tots. Va dir també que s’estava treballant en el Pla de desenvolupament comunitari i es feia tot 
el que era possible per resoldre la situació del barri, afegint que, tot i ser necessària una actuació 
integral, el component policial era important i, en aquest sentit, havia hagut una reunió de la 
Junta de Seguretat en la qual es va analitzar les mesures a adoptar que, va dir, estaven 
començant a donar els seus fruits. En qualsevol cas, com havia dit el representant de CiU, havia 
de ser una actuació constant i, finalment, va dir que estudiarien la proposta d’EUiA.   
 
Acabades les intervencions sobre el tema de Ca n’Espinós, i per finalitzar el torn de precs i 
preguntes, el Sr. Grau va plantejar un tema que tot i no ser competència de l’Ajuntament si 
tenia la seva repercussió sobre la ciutat, per la qual cosa demanava una certa implicació de 
l’Ajuntament. Es referia a la situació de colapse que  digué – patia el Registre Civil de Gavà 
(registre que depèn i s’ubica als Jutjats de Gavà), degut a la manca de personal suficient i les 
males condicions en que han de desenvolupar el seu treball.  Era per aquest motiu que 
sol·licitaven que l’Ajuntament de Gavà es dirigeixi al Departament de Justícia de la Generalitat 
per tal que es solucioni aquest problema. 
 
El Sr. Alcalde va respondre que prenia nota.  
 
 

DECLARACIONS POLÌTIQUES 
 
 
1) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL D’INICIATIVA-ELS 

VERDS INDEPENDENTS PER GAVÀ, EN RELACIÓ ALS DRETS HUMANS DE LES 
PERSONES SUBSAHARIANES IMMMIGRADES 

 
Aprovar la Declaració Política  presentada inicialment pel grup municipal d’IC-EV-IG, en 
relació als drets humans de les persones subsaharianes immigrades, declaració que, després del 
debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part 
dispositiva:  
 
Primer.-  Demanar al Govern de l’Estat espanyol que vetlli perquè els drets humans de les 
persones subsaharianes immigrades que intenten creuar les fronteres espanyoles, no siguin 
vulnerats, i que s’investiguin els fets que han ocasionat la mort d’algunes d’aquestes persones 
en els darrers dies a les fronteres de Ceuta i Melilla.  
 
Segon.-  Demanar al Govern de l’Estat espanyol i al Govern del Marroc, que estudiï cas a cas la 
demanda d’asil polític de les persones subsaharianes amb risc de ser repressaliades 
impunement en cas d’un retorn forçat al seu país d’origen. I que permetin la presència i 
l’actuació de les ONG i d’observadors. 
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Tercer.-  Demanar al Ministeri de l’Interior que autoritzi l’entrada a la península, a les persones 
subsaharianes que ara es troben a Ceuta i Melilla en situació vulnerable amb l’objectiu que 
s’apliquin les mesures humanitàries establertes  d’acord amb els tractats internacionals firmats i 
d’acord amb la normativa en vigor. 
 
Quart.-   Demanar la revisió, compliment o la derogació, si s’escau, del Conveni bilateral de 
repatriació de les persones subsaharianes, actualment vigent entre el Marroc i l’Estat espanyol. 
 
Cinquè.-  Demanar al Govern de l’Estat espanyol i a les institucions de la Unió Europea i de les 
Nacions Unides, l’aplicació de les mesures d’ajut d’emergència i ajut al desenvolupament 
necessàries per resoldre la situació de pobresa i d’injustícia dels països africans que són la 
veritable causa de la desesperació de les persones immigrades que decideixen marxar cap a la 
Unió Europea. 
  
Sisè.-  Donar trasllat d’aquests acords als Grups Polítics de l’Ajuntament, al Ministeri d’Afers 
Exteriors, al Ministeri de l’Interior, a l’Ambaixada del Marroc, als Grups Parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, als Grups Parlamentaris del Congrés dels Diputats i als Grups 
Parlamentaris de Parlament Europeu, a les Nacions Unides, a les tres Federacions Catalanes 
d’ONG de Desenvolupament, Drets Humans i Pau, i a SOS Racisme.  
 
Aquesta Declaració Política  va ser aprovada per divuit (18) vots a favor (12 PSC, 2 EUiA, 2 CiU, 
1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i dues (2) abstencions (2 PPC), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

En aquesta primera Declaració Política la presentació i justificació de la mateixa va 
anar a càrrec del SR. Heredia, qui, atès que tothom coneixia l’exposició de motius de 
la mateixa i que cap grup havia formulat esmena alguna, va prescindir de la seva 
lectura, passant directament a llegir la part dispositiva (que es la que ha estat 
transcrita com a acord del Ple) en la qual ja estaven incorporades dues esmenes que 
havia formulat el grup socialista i el  representant d’IC-EV-IG no havia tingut 
inconvenient en acceptar. 
 
Posteriorment tant sols demanaria la paraula el Sr. Sáez per, en nom del PPC, dir  
que tot i compartir les inquietuds i sensibilitats d’IC  i del PSC envers a aquest tema, 
el cert era, i no feia faltar recordar-lo, que en aquests temes que són aliens a les 
competències de l’Ajuntament, la postura del PPC era abstenir-se en la votació, com 
així un cop més faria. 
 
Després de que el Sr. Heredia recordés  al Sr. Sáez que algunes vegades el PPC havia 
votat, invitant-lo a fer ara el mateix atès que es tractava d’un tema d’ajuda 
humanitària, es va passar a la votació amb el resultat que abans ha quedat reflectit. 
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2) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DE 
CONVERGÈNCIA I UNIÓ, EN RELACIÓ A LA LLEI ORGÀNICA 1/2004 DE MESURES 
DE  PROTECCIÓ INTEGRAL CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE. 

 
Aprovar la Declaració Política presentada inicialment pel grup municipal de CiU, en relació a la 
Llei orgànica 1/2004 de mesures de protecció integral contra la violència de genere, declaració 
que, després del debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així 
en la seva part dispositiva:  
 
Primer.- Instar al Govern Central, al Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat, a 
l’Ajuntament de Gavà i a la resta d’institucions vetllar pel compliment de l’esmentada Llei per 
tal de que sigui una Llei eficaç i que serveixi poder solucionar aquesta greu problemàtica.   
 
Segon.- Demanar al Govern Central i al Govern de la Generalitat que treballin per a assolir la 
igualtat entre l’home i la dona en tots els àmbits de la societat, i que vetllin per eradicar 
qualsevol tipus de discriminació, en aquest cas, per raó de gènere.  
 
Tercer.-  Demanar al Govern Central que doti d’una partida pressupostaria suficient la llei 
integral de violència de gènere, especialment al Pla de Sensibilització contra els maltractaments i 
l’Observatori Estatal contra la violència de gènere, ja que són els instruments que resten per 
aplicar d’aquesta llei.  
 
Quart.- Instar a l’Ajuntament de Gavà que vetlli per la plena consecució dels drets de les dones 
en la mateixa mesura i condicions que els homes. 
 
Cinquè.- Sol·licitar al Govern Central i al Govern de la Generalitat que destini recursos en 
programes d’ajut i suport a la dona maltractada, que fomentin la necessària coordinació 
interinstitucional en aquest àmbit que s’impulsin mesures com ara l’avantprojecte la Llei dels 
drets de les dones per a l’erradicació de la violència masclista, elaborat pel Govern de la 
Generalitat.  
 
Sisè.- Instar a les diferents administracions que actuïn de manera ràpida davant de qualsevol 
cas de violència contra les dones que puguin detectar. 
 
Setè.- Comunicar l’adopció dels següents acords al Parlament de Catalunya, al Govern de la 
Generalitat, al Govern Central, al Congrés i al Senat, a l’Associació Catalana de Municipis, a la 
Federació de Municipis de Catalunya i a l’Institut Català de les dones i als Mitjans de 
comunicació local. 
 
Aquesta Declaració Política  va ser aprovada per divuit (18) vots a favor (12 PSC, 2 EUiA, 2 CiU, 
1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i dues (2) abstencions (2 PPC), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

En aquesta segona Declaració Política el ponent i portaveu de CiU Sr. Dalmau va donar 
compte de que havien estat formulades i acceptades unes esmenes per part del PSC, 
EUiA i IC-EV-IG. Com que eren també conegudes per tots va prescindir de donar 
lectura a l’exposició de motius, passant a fer-lo únicament de la part dispositiva (que es 
la que ha estat transcrita com a acord del Ple) en la qual ja estaven incorporades les 
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esmenes que havia formulat  el grup socialista, el grup d’EUiA i el  representant d’IC-
EV-IG, que el Sr. Dalmau no havia tingut inconvenient en acceptar. 
 
Abans de passar a votar-la va demanar intervenir la Sra. Blanco qui va explicar que EUiA 
havia fet unes esmenes que creia enriquien el text, i que anaven en dos sentits. D’una 
banda, ampliar els àmbits de la violència que havia que erradicar (en el camp econòmic i 
en el laboral), ja que – va dir la regidora – havia diferents tipus de violències i per tant les 
respostes havien de ser també múltiples. I d’altra banda, i fent referència a l’aprovació de 
la Llei orgànica de mesures de protecció integral contra la violència de gènere, remarcar 
que amb aquesta llei s’havia donat un gran pas, però que calia proseguir aquesta tasca 
mitjançant la dotació de mitjans econòmics per tal de portar a terme les actuacions que 
es recollien en la mateixa (com ara, l’Observatori estatal de la violència i el Pla de 
sensibilització a nivell estatal. Per estar d’acord amb aquest tipus de declaracions i haver 
estat acceptades les seves esmenes, la Sra. Blanco digué que, naturalment, EUiA votaria a 
favor. Tanmateix, abans d’acabar la seva intervenció, va dir que volia aprofitar per 
mostrar públicament el seu recolçament i solidaritat amb la Mº José Urrusolo, membre 
del Partit Feminist de Euzcadi, que venia patint una campanya de desprestigi i 
creiminalització per part dels sectors més conservadors d’aquest país, amb motiu de la 
publicació d’una reccent guia sobre la coeducació, cosa que va venir a dir també venia a 
constituir una mena de violència per les seves opinions com a feminista i lluitadora per 
l’eliminació de les diferències seixistes. 

 
El Sr. Heredia va agrair a CiU que hagués acceptat les esmenes que IC havia fet en relació 
a la part expositiva, ja que estava d’acord amb la part dispositiva. Dit això va llegir el que 
havia estat la seva esmena, que consistia en un nou paràgraf (el nou quart) que deia així: 
La violència de gènere existeix a tots els països del món, en diferents formes, com la mutilació 
genital, els crims per la dot o els femicidis de les maquiles. Al món, 135 milions de dones i 
nenes han patit mutilació genital, una xifra que s’incrementa en dos milions cada any. A 
més, la mutilació genital ha començat a produir-se en les comunitats d’immigrants als 
països occidentals. Els poders s’han de comprometre en defensar els drets de les dones 
realitzant polítiques de cooperació i també garantint els drets de les dones i nenes que 
arriben a casa nostra fugint de la violència. Les dades mostren que el nombre de víctimes 
mortals causades per la violència de gènere es multiplica per cinc entre les dones estrangeres 
respecte a les nacionals. Cal posicionar-se contra els Estats que són espectadors inactius o 
còmplices d’aquestes vulneracions. 
  
El Sr. Sáez digué que per suposat el PPC estava en contra de la violència de gènere, però 
com fa habitualment en aquests casos, s’abstindrien. 
 
Davant aquestes intervencions, el ponent Sr. Dalmau va dir que no havia donat lectura a 
la part expositiva perquè, a més a més de que tothom la coneixia, no volia restar 
protagonisme a la declaració que abans de començar la sessió havia llegit el Sr. Alcalde. 
Ara bé. A la vista de que amb les intervencions anteriors podia semblar que eren 
pràcticament els autors d’una declaració que, realment havia fet CiU, el Sr. Dalmau va 
dir que procediria a llegir tota la declaració assenyalant el que eren les esmenes que 
havien estat acceptades:  
 
La violència de gènere, concretament la que s'exerceix sobre les dones, inclou una 
quantitat de pràctiques que les han coaccionades durant anys i que han restat invisibles 
davant els nostres ulls. Per tant, per tal de ser capaços de reaccionar davant un fenomen 
social d'aquesta mena, primer hauríem de ser capaços d'identificar-lo i d'anomenar-lo.  
 
La cultura, dins el fenomen de la violència de gènere, té una importància destacada per 
deixar clar que aquesta forma de violència és una construcció social i no una acció 
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irracional. En aquest concepte s'hi inclouen totes les formes de maltractament 
psicològic, econòmic (EUiA),  d'abús personal, laboral (EUiA), d'explotació sexual i 
d'agressió física a les quals es troben sotmeses les dones.  
 
Històricament, la violència de gènere, en totes les seves formes de maltractament, ha 
estat tan arrelada en la nostra societat, que, a hores d'ara, ens costa identificar-la. Quan 
finalment ens adonem passa a denominar-se problema social, entès com aquell que el 
pateix de manera sistemàtica un tipus de col·lectiu. L'existència dels grups feministes han 
ajudat a assenyalar aquesta nova realitat i, juntament amb altres agents socials: mitjans 
de comunicació, associacions de defensa dels drets humans, etc, han identificat aquest 
greu problema. 
 
La violència de gènere existeix a tots els països del món, en diferents formes, com la mutilació 
genital, els crims per la dot o els femicidis de les maquiles. Al món, 135 milions de dones i 
nenes han patit mutilació genital, una xifra que s’incrementa en dos milions cada any. A 
més, la mutilació genital ha començat a produir-se en les comunitats d’immigrants als 
països occidentals. Els poders s’han de comprometre en defensar els drets de les dones 
realitzant polítiques de cooperació i també garantint els drets de les dones i nenes que 
arriben a casa nostra fugint de la violència. Les dades mostren que el nombre de víctimes 
mortals causades per la violència de gènere es multiplica per cinc entre les dones estrangeres 
respecte a les nacionals. Cal posicionar-se contra els Estats que són espectadors inactius o 
còmplices d’aquestes vulneracions. (IC-EV-IG) 
 
L'any 1993, l'ONU va reconèixer els drets de les dones com a drets humans i va declarar 
que la violència contra les dones suposa una violació dels drets humans. L'any 1995, a la 
Conferència de Beijing de l'ONU, el fenomen de la violència contra les dones es va 
consagrar internacionalment com un problema social.  
 
Per tant, els drets humans i la seva necessitat de garantir-los és l'única eina amb la que es 
compta per tal de lluitar contra la violència contra les dones. Si no queda definit que la 
violència contra les dones és un greu atemptat contra els drets humans no es pot 
mesurar ni el seu abast ni la seva incidència. 
 
La major part de les accions de violència de gènere no han estat considerades delicte fins 
no fa massa. L’existència d’un ordre social democràtic ha propiciat que s’hagi començat 
a definir i mesurar la violència i que, alhora, s’hagi creat i modificat molta de la legislació 
penal. 
 
El fet que existeixi legislació que protegeix les dones anima aquest col·lectiu a denunciar 
els episodis de violència davant la justícia. Però el fet que sigui una legislació encara molt 
recent, produeix que encara hi hagi molts casos de maltractaments que no han arribat a 
mans de la justícia.  
 
L’acció portada a terme per diverses institucions ha estat molt important pel que fa a la 
presa de consciència i la implantació de mesures respecte aquest tipus de violència. S’ha 
posat en marxa diversos plans, programes i legislació sobre prevenció i protecció cap a 
aquestes víctimes. 
 
L’educació, com el principal valor, en els principis d’igualtat entre els homes i les dones, 
la idea d’establir un marc pacífic de convivència i la resolució de conflictes, la formació i 
la sensibilitat de tots els professionals i la bona organització dels serveis que s’ofereixen 
per atendre i protegir les víctimes són les fórmules bàsiques per prevenir la violència de 
gènere.  
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l passat 28 de desembre de 2004, el Congrés de Diputats va aprovar la Llei Orgànica 
1/2004 de Mesures de protecció Integral contra la Violència de Gènere.  
 
Aquesta Llei té per objecte actuar contra la violència que, com a manifestació de la 
discriminació, la situació de desigualtat i les relacions de poder dels homes sobre les 
dones, s’exerceix sobre aquestes per part d’aquells que siguin o hagin estat els seus 
cònjuges o d’aquells que estiguin o hagin estat vinculats a elles per relacions similars 
d’afectivitat, inclòs sense convivència. Per tant s’ha de garantir que aquesta llei estigui 
acompanyada d’un pressupost econòmic suficient per tal de portar a terme les actuacions 
que es recullen en la mateixa (EUiA) 
 
Al costat d’aquesta llei i de les mesures, els recursos i les experiències pioneres dutes a terme 
pel moviment de dones, pels ens locals i també gràcies a les pròpies dones que han passat per 
situacions de violència, cal seguir treballant per a la creació de nous instruments que 
allunyin cada cop més la violència masclista de la nostra realitat i del nostre imaginari social 
(PSC).  
 
El proper 25 de novembre de 2005 és el Dia Internacional contra la violència de gènere. 
Un dia que ha de servir per reivindicar la igualtat entre homes i dones i per denunciar 
amb fermesa aquesta situació que moltes dones pateixen actualment. 
 
En relació als motius exposats els sotasignats proposem al Ple l’adopció dels següents: 
 
ACORDS: 
 
Primer.- Instar al Govern Central, al Parlament de Catalunya, al Govern de la 
Generalitat, a l’Ajuntament de Gavà i a la resta d’institucions vetllar pel compliment de 
l’esmentada Llei per tal de que sigui una Llei eficaç i que serveixi poder solucionar 
aquesta greu problemàtica.   
 
Segon.- Demanar al Govern Central i al Govern de la Generalitat que treballin per a 
assolir la igualtat entre l’home i la dona en tots els àmbits de la societat, i que vetllin per 
eradicar qualsevol tipus de discriminació, en aquest cas, per raó de gènere.  
 
Tercer.-  Demanar al Govern Central que doti d’una partida pressupostaria suficient la 
llei integral de violència de gènere, especialment al Pla de Sensibilització contra els 
maltractaments i l’Observatori Estatal contra la violència de gènere, ja que són els 
instruments que resten per aplicar d’aquesta llei. (EUiA) 
 
Quart.- Instar a l’Ajuntament de Gavà que vetlli per la plena consecució dels drets de les 
dones en la mateixa mesura i condicions que els homes. 
 
Cinquè.- Sol·licitar al Govern Central i al Govern de la Generalitat que destini recursos 
en programes d’ajut i suport a la dona maltractada, que fomentin la necessària 
coordinació interinstitucional en aquest àmbit que s’impulsin mesures com ara 
l’avantprojecte la Llei dels drets de les dones per a l’eradicació de la violència masclista, 
elaborat pel Govern de la Generalitat. (quasi bé tot PSC) 
 
Sisè.- Instar a les diferents administracions que actuïn de manera ràpida davant de 
qualsevol cas de violència contra les dones que puguin detectar. 
 
Setè.- Comunicar l’adopció dels següents acords al Parlament de Catalunya, al Govern 
de la Generalitat, al Govern Central, al Congrés i al Senat, a l’Associació Catalana de 
Municipis, a la Federació de Municipis de Catalunya i a l’Institut Català de les dones i als 
Mitjans de comunicació local. 
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Finalment, la portaveu del grup del PSC Sra. Brugués Jardí va dir que els socialistes no 
insistirien a comentar els principis que ja s’havien expressat abastament en aquest ple, i que en 
resum, condemnen totes les manifestacions de violència de gènere. Però també – va afegir - 
donen suport a les polítiques de gènere i igualtat, i reconeixen els drets de les dones que 
pateixen violència, i entre d’altres, a més, expressen la necessitat d’avançar en la prevenció de la 
violència envers les dones. Però sí que voldríem posar un relleu diferent al problema que avui 
s’exposa al ple.  
 
En primer lloc, per expressar la nostra solidaritat amb totes les dones que han patit i pateixen 
violència física i psíquica a mans dels seus congèneres. I en segon lloc, perquè creiem que cada 
vegada que es vulneren els drets humans, cada vegada que es vulneren els principis d’igualtat i 
llibertat de les persones. I en concret, de les persones més desafavorides, ja siguin dones,  
homes, però també infants o persones grans. Cada vegada que es vulneren aquests drets, ens 
adonem que la societat en general, però les societats que han assolit la democràcia en 
particular, patim una lacra que per definició és contraria als principis de convivència en 
llibertat i de respecte mutu que haurien d’inspirar-nos. 
 
 Davant d’aquest fet, davant d’aquesta vulneració fonamental, que pateixen les dones, però 
també homes, nens i persones desafavorides, davant de la subversió que aquesta vulneració 
suposa dels principis més profunds de la democràcia, i la imposició de l’individualisme a 
ultrança, els socialistes – va dir també  la Sra. Jardí - volem reivindicar el diàleg, perquè sobre la 
base del diàleg, del diàleg entre persones diferents, es construeix el respecte i la tolerància, la 
convivència en llibertat. També volem reivindicar l’escolta activa, perquè sobre la base de 
l’escolta activa es coneixen i es comprenen les diferències i s’aprèn a respectar-les. I davant la 
violència, i en concret, davant la violència de gènere que és el tema que ens ocupa avui, volem 
reivindicar la cultura de la pau. I aquest és el repte que la nostra societat ha d’assolir.  
 
Deia Federico Mayor Zaragoza que vivim en una societat democràtica, però sovint mancada de 
les habilitat democràtiques principals: saber parlar, per exposar els nostres arguments sense 
ambigüitat, saber llegir i escoltar, per valorar justament els arguments dels altres, saber tenir 
l’actitud oberta per rebre la diferència, sense por, i sense generar la imposició del nostre punt 
de vista. Perquè la imposició és l’origen de la violència. Per això, i per acabar, els socialistes no 
només rebutgen la violència de gènere, sinó que també rebutgem tot tipus de violència que 
vulneri els drets fonamentals de les persones, i volem reivindicar la cultura del diàleg i de la 
pau. 

 
 
 
3) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA, 

SOBRE LA NECESSITAT D’INTENSIFICAR LES POLÍTIQUES PÚBLIQUES DE 
SUPORT A LES FAMÍLIES  

 
Aprovar la Declaració Política presentada inicialment pel grup municipal socialista, en relació a 
la necessitat d’intensificar les polítiques públiques de suport a les famílies, declaració que, 
després del debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la 
seva part dispositiva:  
 
PRIMER.- Demanar a la Generalitat de Catalunya que continuï impulsant polítiques públiques 
de suport a les famílies que les atengui en totes les seves formes, amb garanties  de redistribució 
per les més febles. 
 
SEGON.- Expressar l’adhesió d’aquest Ajuntament a que es desenvolupin a Catalunya, 
polítiques públiques de suport a la família que garanteixi ajudes econòmiques i millores fiscals 
per a les famílies amb infants o persones depenents al seu càrrec pel que fa a col·lectius que per 
motiu de les seves característiques (famílies nombroses, monoparentals, amb persones 
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depenents al seu càrrec, acolliment, adopció, etc.) i en funció de la seva situació 
socioeconòmica necessiten un suport addicional. Un suport que serà ponderat segons el nivell 
de renda dels grups familiars per tal d’assegurar un benestar social satisfactori mínim per a 
totes les persones. 
 
TERCER- Donar suport a la implantació d’un Pla de Conciliació de la vida familiar i laboral, 
que tingui en compte la diversitat familiar, la perspectiva de gènere i que promogui una nova 
cultura del treball i del temps que tingui en compte la vida personal i familiar, que promogui 
serveis a la petita infància i famílies amb persones en situació de dependència, del repartiment 
paritari de les tasques familiars. 
 
QUART.- Manifestar el recolzament a que es promogui mesures legislatives per regular 
l’organització del temps en l’àmbit del mercat del treball, del comerç, del transport, de 
l’administració pública, perquè homes i dones puguin compartir responsabilitats i treballs en 
tots els àmbits. Que es faciliti mitjançant llei la reducció de la jornada per homes per a l’atenció 
dels fills i de les filles fins els 12 anys o altres familiars dependents. I que s’aprofundeixi en 
l’increment i la qualitat d’equipaments relacionats amb la infància (llars d’infants, centres 
educatius de primària, ludoteques) . 
 
CINQUÈ.- Traslladar còpia d’aquests acords a la Presidència de la Generalitat de Catalunya; al 
departament de Benestar i Família de la Generalitat de Catalunya; al Síndic de Greuges de 
Catalunya. A la ciutadania de Gavà a través dels mitjans de comunicació municipal. 
 
Aquesta Declaració Política  va ser aprovada per divuit (18) vots a favor (12 PSC, 2 EUiA, 2 CiU, 
1 ERC i 1 IC-EV-IG), cap en contra i dues (2) abstencions (2 PPC), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

En aquesta tercera Declaració Política la presentació i justificació de la mateixa va 
anar a càrrec de la Sra. Brugués Jardí, qui, també degut a que tothom coneixia 
l’exposició de motius de la mateixa i que havia estat debatuda en la CI, va prescindir 
de la seva lectura, passant directament a llegir la part dispositiva (que es la que ha 
estat transcrita com a acord del Ple) en la qual ja estaven incorporades les  esmenes 
que havia formulat el grup d’EUiA i que el grup del PSC no havia tingut 
inconvenient en acceptar. 
 
El Sr. Heredia va recordar que l’origen d’aquesta declaració va estar el mes passat, 
quan per part de CiU s’havia presentat una declaració de suport a les famílies 
nombroses, havent formulat llavors al Sr. Dalmau unes suggerències que no van ser 
acceptades, per la qual cosa allà ja es va decidir presentar una nova declaració que era 
la que ara havia estat presentada al Ple, a la qual IC-EV-IG li donava soport. 
 
El Sr. Grau va avançar que EUiA votaria a favor quan, a més a més, havien estat 
acceptades les seves esmenes, esmenes  que, va dir, eren importants en la mesura en 
que venien a introduir un matís: el que importava de cara  a la protecció de la familia 
no era el nombre de fills que tingués sinò la seva situació econòmica de la familia, ja 
que podia haver families amb molts fills però que gaudien d’una bona situació 
econòmica. El criteri principal era el de fer efectiu el principi d’igualtat 
d’oportunitas, donant suport a aqueslles famílies ((monoparentals, nombroses, a 
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persones dependents, etc) necessitades econòmicament. En aquesta línia anava les 
seves esmenes. 
 

---------- 
 

Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
vint-i-dos hores,  de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari en dono fe. 

   
           L’Alcalde                                                                                                      El Secretari 
 
 
 
 
 
Joaquim Balsera García                                                                         Guillermo de Prada Bengoa 
 
 

 


